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اثرات این موضـوع را م یتوان در اضــافه شــدن هزار هزار 

میلیارد تومان نقدینگی در ســــال 99 دید که 750 هزار 

میلیارد تومان آن از محل ارز ترجیحی بوده است. 

دولت سید ابراهیم رئیســـــــی در 12 آبان ماه لایحه دو 

فوریتی در مورد افزایش ســـقف ارز ترجیحی از 8 میلیارد 

دلار به 12.6 میلیارد دلار و آزاد کـــردن ارز با کمک ارائه 

کار تهاي خرید یا اعتبار مســتقیم به مردم جهت جبران 

هزین هها به مجلس ارسال کرد اما مجلس شوراي اسلامی با 

لایحه دو فوریت حذف ارز تــرجیحــی 4200 تومانـــی 

مخالفت کــرد، وقتــی قید دو فوریت از یک لایحه حذف 

م یشـود، این لایحه  به عنوان یک لایحه عادي در مجلس 

منتظر نوبت خواهد شد و تا موقعی که لایحه قانون نشــده 

است دولت موظف  است که ارز 4200 تومانی را تخصیص 

بدهد. در این میان حدود یک میلیارد دلار از ســوي بانک 

مرکزي و یک میلیارد دلار از سوي شوراي هماهنگی سران 

سه قوه براي واردات اقلام ضروري تخصیص داده شد هاست 

و دولت تا ســـقف حدودي 12.4 میلیارد دلار م یتواند ارز 

4200 تخصیص دهد.

دولت در بودجه ســــال 1400 مجوز گرفت که 8 میلیارد 

دلار ارز 4200 تومانی را براي واردات کالاهاي اسـاســی، 

دارو و نهاده هاي دامی تخصـیص دهد و علاوه بر این مقدار 

حدود یک میلیارد دلار از سـوي شـوراي هماهنگی سـران 

سه قوه براي واردات کالاهاي اساسی نیز تخصـیصـی داده 

شــده اســت. همچنین مدیر روابط عمومی بانک مرکزي 

اعلام کرده اســـت که حدود یک میلیارد دلار دیگر نیز به 

این ارز ترجیحی از سوي بانک مرکزي اضافه شده است. 

از این مقدار ارز ترجیحی فقط در شــش ماهه اول ســـال 

هشـت میلیارد دلار آن به صورت کامل تخصــیص داده و 

هزینه شده است. در سـال 99 هم 10.5 میلیارد دلار براي 

کالاهاي اساسـی هزینه شـد که 5 میلیارد دلار آن از محل 

ارز حاصـل از فروش نفت بود و 5 میلیارد دلار مابقی نیز از 

محل وجوه بانک مرکزي یا صندوق توسعه ملی بوده اسـت 

که اگــر ماب هالتفاوت 4,200 تومان تا 22 هـــزار تومان را 

بگیریم، مبلغی بالغ بـر 100 هـزار میلیارد تومان بودج هاي 

است که از بانک مرکزي استقراض شده که همین مسـئله 

منجر به افزایش پایه پولی و نقدینگی شده است.

دولت ارزي حاصل از فروش نفت ندارد و مجبور است براي 

تأمین کالاهاي اسـاسـی، از وجوه بانک مرکزي اسـتقراض 

کند که منجر به افزایش پایه پولی م یشود. 

در رو زهاي اخیر دولت یک لایحه دو فوریتـی به نام تامین 

مطمئن کالاهاي اساسی، نهاد ههاي دامی، دارو و تجهیزات 

پزشکی و سیاس تهاي جبرانی براي حمایت از معیشـــت 

اقشار آسی بپذیر به مجلس ارائه داد که سقف ارز 

تخصــیصــی براي واردات کالا هاي اساسی حدود دوازده 

میلیاردو ششصد میلیون دلار شود.  

همچنین بر اســاس ماده 2 این لایحه به دولت اجازه داده 

م یشود در صورت تغییر نرخ ارز نهاد ههاي دامی و کالاهاي 

اساسـی، از محل درآمدهاي حاصـل از تغییر نرخ کالاهایی 

که با ارز ترجیحی تأمین م یشــــــود، تا مبلغ 270 هزار 

میلیارد ریال به حســـــاب خاص سازمان هدفمندسازي 

یاران هها نزد خزان هداري کل کشــــور واریز نماید و به جاي 

تخصــیص ارز در ابتداي زنجیره آن را در انتهاي زنجیره و 

مستقیما به صورت ریالی به مردم اختصاص دهد. 

بر اساس تبصــره این ماده، به دولت اجازه داده م یشود در 

صـورتی که منابع حاصــل از این ماده براي پرداخت یارانه 

کفایت ننماید، ماب هالتفاوت را تا ســقف 270 هزار میلیارد 

ریال از محل جاب هجایی ردی فهاي جدول تبصــــره (14) 

ماد هواحده قانون بودجه سال 1400 کل کشـــور تأمین و 

پرداخت نماید. اما دو فوریت این لایحه در مجلس رد شد و 

به عنوان یک لایحه عادي در نوبت قرار خواهد گرفت تا دو 

مرتبه در صحن علنی مجلس به راي گذاشته شود.

باتوجه با این که در شش ماهه نخست امسال حدود هشت 

میلیارد دلار را تخصـــیص و هزینه کرده است و حدود دو 

میلیارد دلار دیگر از بانک مرکزي و شوراي هماهنگی سـه 

قوه در اختیار دارد که مجموعا م یشــود حدود ده میلیارد 

دلار که حدود 2.6 میلیارد دلار از سقف پیشـنهادي که به 

مجلس ارائه داده است فاصـله دارد و اگر به صـورت شـش 

ماهه نخست اول سال عمل کند عملا مقدار ارز تخصیصـی 

بالاتر از سقف تعیین شـده خواهد بود و اصـلا دلاري براي 

فروش با نـرخ بازار آزاد باقـی نمـ ی ماند که به یارانه مـردم 

تعلق بگیرد. خوب سـوال اینجاســت که در صــورت عدم 

توانایی تامین 270 هزار میلیارد ریال بـراي یارانه کالایـی 

دولت این مقدار را از کجا تامین مـ یکند؟ یا باید از طـریق 

فروش ارزي که از حذف ارز ترجیحی است بدسـت آید و یا 

اینکه دولت بخواهد  نرخ ارز را به نرخ بازار نزدیک کند.

معادله ارز 4200 تومانی
 پیچیده شد!

اما با توجه به کمبود منابع مالــــی جهت 

تأمین بودجه برگزاري اردوهاي آمادگی و 

تامین مواد آموزشـــــی و همچنین نبود 

حامی مالی بیشـتر مواقع بســیاري از این 

نخبگان از شرکت در این مسابقات باز می 

ماند از این رو جهت اهمیت به پیشـــبرد 

عدالت اجتماعی و ترویج کار شایسته رشد 

اقتصادي خصوصاً در عرص ههاي جهانی به 

واسطه نشان دادن توانای یهاي مهارتی در 

کار م یتواند مفري براي پیشرفت و اعتماد 

سازي جهانی جهت حضــور بســیاري از 

شرک تها و تولیدکنندگان در اقصــا نقاط 

دنیا باشد. 

ســـرمایه گذاري در آموز شهاي مهارت 

محور از اهمیت ویژه اي برخوردار اسـت و 

باید هزینه هاي صــــرف شــــده در امر 

آموز شهاي فنــ ی وحــرفه اي را نوعــی 

سرمایه گذاري به حساب آورد.

حال با توجه به اینکه محدودیت در مـنابع 

مالی وجود دارد بـراي بـرقـراري تعادل و 

رشد اقتصـــــــــــادي به مثابه توسعه 

آموز شهاي فنی و حرف هاي لازم اســـت 

بخشـــــــی از هزین ههاي اداري، حقوق 

کارکنان و هـــــــــزینه هاي نگهداري 

سـاختمان ها را کاهش داده و این مبلغ را 

به منظور ســرمایه گذاري بر روي نیروي 

جوان ماهر و کسب عناوین و جایگاه هاي 

برتر جهانی در بخش مســــــابقات بین 

المللی مهارت صـرف شـناسـایی و رشـد 

نخبگان مهارتی بکنیم. هر ســــاله میان 

مهارت آموختگان در تمامی کشــور هاي 

 international labourعضـــــــــــو 
organization  (ســـازمان جهانی کار) 

مســابقاتی با نام مســـابقات بین المللی 

برگزار م یشــــود  world skillsمهارت 

کشــور ایران همیشــه از مدا لآوران این 

عرصـــــه مهم جهانی بوده اســــــت. 

در واقع یکی از مســــــائل مهم در رشد 

اقتصـــــادي دارا بودن نیروي کار ماهر و 

توانمند اســـت که به واســــطه اهمیت    

آموزش هاي مهارتی میسـر می شود لازم 

اســـت هیئت دولت و نمایندگان مجلس 

شوراي اسلامی در تخصیص بودجه به این 

بخش بسـیار تاثیرگذار یعنی آموز شهاي 

فنی و حرف هاي داشته باشند حتی شـایان 

ذکر است مقام معظم رهبري همیشــه به 

توســـــعه آموز شهاي فنی و حرف هاي را 

توصیه نموده اند؛ چرخه اقتصــــاد که در 

تصـویر زیر مشـخص است، نشـان دهنده 

اهمیت مهارت و نیروي کار اســـــت؛ که 

چگونه در چرخه اقتصـــــاد، رونق تول ی  د 

می تواند تاثیر گذار باشد.

کل بودجه آموزش کشــــور سالانه 100 

هــــــزار میلیارد تومان و بودجه آموزش 

مهارت 8500 میلیارد تومان یعنـــی 8.5 

درصــد اســ ت، البته 5 درصــد از بودجه 

آموزش کشور به آموزش مهارت اختصاص 

دارد، اما بودجه آموزش فنـ ی و حــرف هاي 

کمتر از 1 درصد بودجه آموزش کشــــور 

اســت. درصـــد هزینه هاي آموزشـــی 

کشـورهاي توسعه یافته رقمی معادل 10 

تا 20 درصد کل بودجه هر کشــــــور را 

تشـــکیل می دهد و این هزینه ها شامل 

هـزینه هاي اداري، حقوق کارکنان، کتب 

درسـی و مواد کمک درســی، تجهیزات و 

نگهداري ساختمان هاي آموزشی و سـایر 

بودجه هاي جاري اســــت.  آموز شهاي 

مهارت محور نقش اسـاســی در رشــد و 

توسعه اقتصــــادي و اجتماعی دارد و به 

عنوان یکی از اهداف مهم تمام کشـــورها 

شناخته شده اسـت. توسـعه آموز شهاي 

فن ی  و حرفه اي مستقیما به توسعه علوم و 

صــنایع و تولید و بالطبع باعث توســـعه 

اقتصـــــادي می شود و به صورت، رابطه 

آموزش فن ی و حرف هاي با توسعه اقتصـادي 

و اجتماعی یک رابطه پیچیده اســــــت. 

آموز شهاي مهارت محور باعث تغییــــر 

ارز شهاي اجتماعی و اشــــــتغال اف ر ا  د 

می شود و این خود تاثیر مســــتقیمی به 

وضعیت اقتصادي دارد. 

اقتصـــاد آموز ش بر پایه تخصـــ صهاي 

مهارتی و بازار محور م یتواند شـاخه اي از 

علم اقتصاد باشد که کاربرد علم اقتصاد در 

آموزش فنـ ی  و حـرفه اي و آثار بیـرونـی، 

درونی و بین مهارت آموزان با صـــنایع و 

صنوف را مورد توجه قرار داد و موضوعاتی 

چون، تامین منابع مالـی، مدیـریت منابع، 

تاثیر بر رشد و توسعه اقتصــادي، تاثیر بر 

توزیع عادلانه درآمد، تاثیــر در افــزایش 

تولید و درآمد خانواده، تخصـــیص منابع 

مالی بین دولت و بخش هاي غیر دولتـی، 

تحلیل هزینه ها و اثر بخشـــــــــــــی          

هزینه ها، را بررسی و مطالعه می کرد. 

شاهو باقري - یادداشت

آرمان زارعی - یادداشت

مرادپور با اشاره به اینکه موسسه پایان کارتن خوابی 

از سال 94 فعالیت خود را با هدف کاهش کارتن خوابی 

آغاز کرده است گفت: این نهاد کاملا مردمی است و به 

واسطه کمک خیرین به کارتن خواب هاي سطح شهر 

سنندج که مکان هاي آنها از قبل شـناسـایی شـده، 

خدماتی ارائه می شود. 

 هزینه کمپ را بهانه نرفتن کرد و این در حالی اســت 

که آرزوي ترك مواد و پاکی از آن را در سر داشت. 

چه اتفاقاتی در انتظار آنهاست؟ آیا روزي به باور ترك 

می رسند و به آغوش جامعه باز گردند؟ و سـوال هاي 

بی جواب دیگري که به ذهنم خطور می کرد. 

دلنیا، شهلا و بیشتر معتاد ها به مصـرف همزمان چند 

مواد مخدر از جمله ”شیشــــه و هروئین” یا به قول 

خودشان “دوا” روي آورده اند و این چند مصـــرفی 

بودن ترك اعتیاد را براي آنان به آرزویی دســــت 

نیافتنی تبدیل کرده است.

در پایان انجام تسـت گیري ها گفتگویی کوتاه با ویدا 

مرادپور یکی از فعالین مدنی شـهر ســنندج که در 

مراکز بهداشتی سنندج به عنوان “ماما” مشــــغول 

خدمت می باشد و همیشـــه همراه و همگام با گروه 

پایان کارتن خوابی بوده و امروز انجام تســـت ها بر 

عهده ي ایشان بود، در رابطه با اقدامات انجام شده از 

سوي موسسه  پایان کارتن خوابی داشتیم.

وي افزود: تهیه و توزیع غذاي گرم در چهارشـنبه هر 

هفته، تهیه پک هاي بهداشـــتی، کنترل و معاینات 

پزشکی براي زنان کارتن خواب، شناسـایی و معرفی 

کارتن خواب هاي بیمار به مراکز بهداشـــتی، تقبل 

هزینه کمپ هاي ترك اعتیاد براي افرادي که تصمیم 

به ترك مواد دارند، انجام تست ایدز و هپاتیت، توزیع 

لباس گرم، تهیه 100عدد پانچو ضـــد آب، برگزاري 

کلاسـهاي آموزشـی از جمله اقدامات انجام شـده از 

سوي این موسسه مردم نهاد می باشد. افرادي زیادي 

به صورت داوطلبانه در چهارشنبه هاي مهربانی براي 

طبخ و توزیع غذا حضـور به هم می رسانند و مهربانی 

شان را نثار افرادي می کنند که کف خیابان ها و پارك 

هاي شهر شب را به روز و روز را به شب می رسانند.

درد اعتـیاد و رنج حـبس مهمان خانواده آنها بود و به 

وضعیت تاسف باري رسـیده بودند. “ ماچهار خواهر و 

دو برادر هســــتیم، پدرمان در سال 62 به شهادت 

رسـید مادرمان هم چند ســال پیش به رحمت خدا 

رفت. خواهر بزرگترمان که وضیت مالی مناسبی دارد 

براي من و شـیرین خانه اي اجاره کرده بود؛ مدتی در 

آنجا زندگی کردیم اما چون شیرین افراد معتاد زیادي 

را براي مصـرف به خانه راه می داد خواهرمان خانه را 

پس گرفت. به سختی توانسـتم چادري براي سرپناه 

تهیه کنم که مدتی پیش در همین بوستان عد هاي آن 

را به آتش کشـیدند”. به گفته او، خانواده همســرش 

جزء خانواده هاي مرفه جامعه هســــتند که بعد از 

دستگیري همســـرش به جرم دزدي که به تحمل 10 

سـال حبس محکوم شـده بود، هیچ کمکی به شـهلا 

نکرده اند و از او سراغی نمی گیرند. در کنار صحبت با 

شهلا چند بار سعی کردم که با خواهرش هم گفتگویی 

داشته باشم اما کســلی و بی حوصلگیش را بهانه رد 

مصاحبه کرد. از هردوي آنها خدا حافظی کردم و تمام 

مسـیر راه به دلنیا، شهلا و تمام کارتن خواب هایی که 

در آنجا بودند فکر می کردم که این روزهاي ســرد را 

چگونه می خواهند سپري کنند؟ 

گریه امان صحبت کردن را از او گرفت و چهره معصوم 

و زیبایش خیس اشک شـد، بعد از آن که کمی آرامتر 

شـد از او خداحافظی کردم تا به سـراغ یکی دیگر از 

زنان کارتن خوابی که در همان بوسـتان بود، بروم و با 

او هم گفتگویی داشته باشـم. او زنی 40 سـاله بود که 

همراه با خواهرش کارتن خواب بودند در این بوسـتان 

زندگی می کردند، چون نم یخواست نامش فاش شود 

در این گزارش اسم مسـتعار”شهلا” را برایش انتخاب 

کردم. شهلا هم شوهرش را مســـــبب اعتیاد   خ  و   د 

می داند و می گوید: پانزده ساله بودم که با همســرم 

آشنا شـدم و از همان دوران نامزدي متوجه اعتیاد او 

به تریاك شـدم اما چون عاشــقش بودم با او ازدواج 

کردم اوایل زندگی مشـترکمان به  همسـرم اعتراض 

داشتم و خواستار ترك اعتیادش بودم اما شرایط روز 

به روز بدتر و بدتر می شد و کار به جایی رسید بیشتر 

اوقات را خارج از خانه ســـپري می کرد من هم براي 

کنترل اوضـاع از او خواســتم که به خانه برگردد که 

برگشــتنش برایم گران تمام شد و اعتیاد دامن گیر 

خودم هم شد. حاصل زندگی مشــــــترك شهلا و 

همسـرش دو دختر بود که به گفته خودش خاطر آنها 

به پاي زندگی با همسرم نشسـتم. هر کدام از دخترها 

ازدواج کـــــرده بودند و گویا از کارتن خواب بودن 

مادرشان بیخبر هستند. شهلا به تازگی کارتن خواب 

شده بود اما خواهر او که شیرین نام داشـت 15 سـال 

زندگی کارتن خوابی را تجـربه کـرده بود و علاوه بـر 

خودش پسر کوچک او هم کارتن خواب بود و در همان 

بوسـتان هر ســه نفر در کنار هم زندگی می کردند و 

پسر بزرگتر شیرین هم به جرم مواد در زندان بود.

اعتیاد کلمه اي نام آشـنا که روز به روز آمار مبتلایان 

این بلاي خانمان سـوز در زیر سـایه سـوء مدیریتی 

مســــئولین در حال افزایش بوده و در کنار آن سن 

مصـرف مواد با کاهش مواجه است. امروزه گرایش به 

مصـرف مواد مخدر در میان جوانان و نوجوانان اعم از 

پسر و دختر بسـیار زیاد است و در بیشـتر موارد این 

افراد از سوي خانوده هایشان ترد و آواره خیابان هاي 

شهر می شوند. اگر گشــتی در سطح شهر ها داشته 

باشــــید بی کمان معتادینی را خواهید دید که کف 

خیابان ها دراز کشـــیده اند که به گفته افراد جامعه 

وجود این کارتن خواب ها سیماي شهر را زشت کرده 

است. شهر سنندج نیز از این درد و رنج بی نصـــیب 

نمانده و در خیابان ها، پارك ها و بوسـتان هاي شـهر 

می توان کارتن خواب ها را دید. آنچه دل هـر ببینده 

اي را به درد می آورد وجود زنان کارتن خوابی اسـت 

که آواره خیابان ها و پارك هاي شهر هستند.

آنچه در این میان قابل تحسـین است وجود انجمن ها 

و گروه هاي مردم نهاد از جمله موسسـه پایان کارتن 

خوابی می باشـد که به منظور شـناســایی و کاهش 

کارتن خوابی تشـکیل شده است و خدماتی به کارتن 

خواب ها ارائه می دهند. همراه با چند نفر از اعضــاي 

این موسسه جهت انجام تست ایدز از کارتن خواب ها 

به یکی از بوستان هاي سـنندج رفتیم و در آنجا با دو 

نفر از زنان کارتن خواب گفتگویی داشتیم که در ادامه 

می خوانید. دلنیا زن جوان 25 سـاله که دوبار ازدواج 

کرده و همسر اول خود را مسبب اعتیاد خود می داند. 

حاصل زندگی پنج ساله او با همسر اولش پسري است 

که بعد از جدایی هیچ خبري از او ندارد.

”زمانی که پسرم به دنیا آمد براي تسکین درد زایمان 

به توصیه همسرش براي اولین بار تریاك مصرف کردم 

و روز به روز تمایلم به مصـرف مواد بیشـتر می شد.” 

دلنیا فرزند پنجم خانواده بود و پدر و مادرش به دلیل 

اختلافات فراوانی که میان آنها وجود داشـــت از هم 

جدا شــده بودن و در همان دوران کودکی از آغوش 

پرمهر مادر بی بهره مانده بود. مادري که اگر بود شاید 

سرنوشـت دلنیا اینچنین رقم نمی خورد و مانند زنان 

دیگر در کنار خانواده خود زندگی می کرد. 

طبق تحقیقات صورت گرفته جامعه ما سالانه با حدود 

یکصد هزار فرزند طلاق مواجه می شود که بیشـترین 

آسیب از طلاق والدین دامن گیر فرزندان می شـود و 

علاوه بر تاثیرات منفی بر تحصـــــــیلات، رفتار 

روانشــناختی، روابط اجتماعی و اعتماد بنفس آنان 

دارد آنها را در معرض آسـیب هاي اجتماعی همچون 

اعتیاد و بزهکاري قرار مـی دهد. به گفته دلنیا، هفده 

سالگی ازدواج کرده و زمانی که از همســر اولش جدا 

شد سنش 21 سال بوده است. او بعد از جدایی به خانه 

پدري خودش پناه می برد خانه اي که اعضـــاي آن 

اعتیادش را نپذیرفته بودند و همین مســئله موجب 

فراري شـدن او از خانه شـد و زمانی که برادرش او را 

پیدا و به خانه آورده بود، تصـــمیم به فرستادنش به 

عراق براي زندگی کردن با  مادرش را می گیرند و او را 

روانه عراق می کنند که بعداز گذشت مدتی دوباره به 

سنندج برمی گردد و با مردي که فروشـنده مواد بوده 

و مواد او را تامین مـی کـرد، ازدواج مـی کند. اینبار 

زندگی روي خوش به دلنیا نشـان می دهد و برخلاف 

زندگی قبلی زندگی خوبی را شروع می کند و رضایت 

بسـیار زیادي از آن دارد.”همسـرم فوق لیســانس 

ادبیات است و در هنر خطاطی نیز دستی بر آتش دارد 

اما شغل او فروش موادمخدر است و چندین بار توسط 

پلیس دسـتگیر شـده اســت. بار اولی که در زندگی 

مشترك همسرم را دستگیر کردن باردار بودم که بعد 

از به دنیا آمدن پســـرم او از زندان آزاد شد، حبس 

باعث شد که همسرم مواد را ترك کند اما من همچنان 

مواد مصرف داشتم.”

عمر آزادي همســـر دلنیا کوتاه بود و دوباره به جرم 

فروش مواد مخدر دســتگیر و به پنج ســال حبس 

محکوم می شـود و بار دیگر طوفان اعتیاد زندگی او و 

همســــرش را ویران می کند، آنچه روزگار دلنیا را 

تلختر کرده بود بیرون راندن او از خانه و جدا کردنش 

از نوزاد چند ماه اش توسط خانواده همســـرش بود. 

وقتـی از نوزاد 9 ماه اش مــی گفت، بعض گلویش را 

گرفت و چند قطره اشـک مهمان گونه هایش شــد، 

سرش را پایین انداخت و با صدایی لغزنده و آرام گفت 

پنج ماه است که او را ندیده ام و آرزو دارم که اي کاش 

اعتیادم را تــــرك کنم و دوباره بچه ام را در آغوش 

بگیرم. دلنیا هم می توانســـت امثال زنان هم سن و 

سال خود در کنار خانواده زندگی سالم و پر نشاطی را 

داشـته باشـد اما با گرفتار شـدن در دام اعتیاد حالا 

کارش به کارتن خواب شدن کشـیده شده و روز ها و 

شب هایش را در پارك ها و بوستان هاي شهر سـپري 

می کند. به گفته خودش کارتن خواب هاي دیگر براي 

او هم مواد تهیه مـــــی کنند و تمام مدت در همان 

بوستان به سـر می برد و تا بحال براي تامین مواد از او 

هیچ سوءاستفاده اي نشـده است. دلیل عدم مراجعه 

به کمپ هاي ترك اعتیاد را از این زن جوان جویا شدم 

که تشبیه کردن آنها را به زندان و ناتوانی در پرداخت

کارتن خوابی زنان 
زخمی بر پیکره شهر

نقش اساسی آموزش هاي
 مهارت محور در 

رشد اقتصادي و اجتماعی

 دولت ارزي حاصـل از فروش نفت ندارد و مجبور اســت 
براي تأمین کالاهاي اســاســـی، از وجوه بانک مرکزي 
اســتقراض کندکه منجر به افزایش پایه پولی م یشــود

خبرنگار:

زوزان نقشبندي

این استان با وجود پتانسیل هاي بی 

بدیلی در حوزه تجارت، توریســم، 

کشــــاورزي و فرهنگ، همچنان 

پسوند “محروم” را یدك می کشد.

اسـتانی که داراي 200 کلیومتر مرز 

مشترك با اقلیم کردستان عراق -به 

عنوان شریک موثر تجاري جمهوري 

اسلامی- اسـت و به واسـطه قرابت 

فرهنگی و زبانی، مـی تواند همچون 

پایانه اي موثر در حوزه هاي مختلف 

براي کشــور عمل کند، در این ایام 

دسـت به گریبان کولبري اســت، 

استانی که سرچشـــمه بخش قابل 

توجهی از آب هاي کشــور است با 

میانگین اراضی آبی کشــور فاصله 

قابل توجهی دارد و از آب شـــرب 

مطلوب محروم است.

علی رغم دعوت هاي انجام شـده و 

همچنین اعلام برخی مسوولین، این 

استان در لیسـت سفر هاي استانی 

رییس جمهور از قلم افتاد و تعیـین 

اســتاندار آن نیز در اولویت دولت 

قرار نگرفت.

در چنین فضایی اقدام قاطع و عاجل 

و شنیدن صـداي مردم کردسـتان 

بدون واسطه توسط دولت سیزدهم 

کمترین انتظار ممکن از دولتی است 

که اسـتفاده از ظرفیت هاي منطقه 

اي، محرومیت زدایی و تمرکز زدایی 

را دستور کار خود دارد.

مردم کردســــتان نه تنها در این 

انتصاب بلکه در هر فرصتی، انتخاب 

فردي مردمی، خوش ســــابقه، با 

تجربه، توانمند با سابقه شـناخت و 

حضــــور موثر در استان را فریاد      

زده اند، فردي که بتواند با اقتدار در 

چنین شرایط اسـفناکی به واسـطه 

شــناخت کافی و اجماع میان نیرو 

هاي بومی با اسـتفاده از مزیت هاي 

منطقه اي و بین المللی کردسـتان، 

در صـــدد التیام زخم هاي عدیده 

استان همچون، تورم افســــــار 

گسیخته، آمار بالاي فسـاد اداري و 

بیکاري، معضـــل کولبري، اصلاح 

سـهم ناعادلانه کردسـتان در رژیم 

آبی منطقه، توسعه کشـــاورزي و 

صنعت به گل نشـسـته و ده ها درد 

مزمن دیگر این استان، بر آید.

کردسـتان همچون سـرمایه نادیده 

کشـور، که از ظرفیت هاي خداداي 

خاصی برخوردار است سـالهاسـت 

همچون گنجیـنه اي در تاریک خانه 

بد مدیریتی ها، سسـتی و فســاد 

اداري و نگاه هاي دوگانه دولت ها به 

این استان مانده است. 

در چنین شـرایطی کردســتان که 

انتظار می رفت بر اساس شـعار هاي 

دوران انــتخابات در اولویت دولت 

سـیزدهم باشـد، تاکنون علی رغم 

گذشــت چندین ماه از آغاز به کار 

دولت، کمتـرین توجه را از مـرکـز 

دریافت ننمود. 

ن  ا ت س د ر ک م  ه س

م ه د ز ی س ت  ل و د ز  ا

نیشتمان

 
مروري بر یک راه حل ناکارآمد

شاهو کشاورزي

پژوهشگر و منتقد در حوزه شهري

اقتصاد کشاورزي

و اقتصاد استان کردستان

حامد قادرزاده

دکتراي تخصصی اقتصاد کشاورزي

سقوط 18 پله اي

کردستان در میان استان هاي کشور

فرید کریمی

خبرنگار

گزارش از وضعیت

آب شرب مرکز استان کردستان

کارتن خوابی زنان

زخمی بر پیکره شهر سنندج

ثریا صلواتی

خبرنگار
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کیفیت نامطلوب آب، مردم سنندج 

 را مهمانچشمه ها کرده است
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ساماندهی مزر باشماق از مطالبات اصلی 
مردم کردستان می باشد

شیوا قاسمی پور نماینده مردم مریوان و سروآباد در مجلس شوراي اسلامی 

وي با اشـاره به اینکه طرح جامع سـاماندهی مرز باشـماق به درسـال 1397 

تصـویب شد و در سال 1399 گلنک آن در زمینی به مســاحت 25 هکتار به 

زمین زده شد افزود: مدت زمان اجرایی این پروژه  26 ماهه اعلام شد اما تا به 

امروز با گذشت 8ماه از زمان کلنگ زنی آن هیچگونه پیشـــرفتی نداشته و 
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بهزاد رحیمی نماینده مردم شهرهاي سقز و بانه در مجلس شوراي اسلامی 

وي در خصـوص مشـکل آب شهرستان بانه با بیان اینکه میزان مصـرفی آب 

شرب در شهر بانه در شرایط عادي یک میلیون و 200 هزار متر مکعب می باشد 

اظهار داشت: به دلیل کمبود آب به منظور کاهش مصـرف جیره  بندي آب در 

دستور کار قرار گرفته است و در حال حاضر مردم با قطعی آب بیشــتر از 22 

ساعت در طول شبانه روز مواجه هستند...

اتمام آب شرب شهرستان بانه 
در کمتر از20 روز دیگر

هنر بازي کودکانه نیست 

گفتگو با 

هادي ضیا الدینی
هنرمند برجسته مجسمه ساز

 گازرسانی به روستاهاي 

صعب العبور و نقاط صفر مرزي

احمد فعله گري

مدیر عامل شرکت گاز کردستان

عرفان مرادي

مدیرکل راه و شهرسازي کردستان

حفاظت ازبافت تاریخی

شهر سنندج  با

 اجراي پروژه هاي بازآفرینی

معادله ارز 4200 تومانی پیچیده شد!

 آرمان زارعی

8

ضعف عملکرد سیستم آموزش و

 پرورش در ارتقاي دانش آموزان 

گفتگو با 

ثریا مطهرنیا

5

6

توزیع ناعادلانه خدمات شهري در 

شهر سنندج کاملا مشهود است

سـید انور رشـیدي شــهردارســنندج با تاکید بر اینکه توزیع ناعادلانه 
خدمات اجتماعی در شهر سنندج کاملا مشـــــهود است؛ گفت: محله 
محورکردن برنامهها درمناطق کم برخوردار ســـــنندج از اولوی تهاي 

دیگر ما می باشد.

از سال هاي دور تر ایجاد فضــاي محرومیت به 

همراه حس تبعیض در اســتان کردســـتان به 

واســطه بد مدیریتی ها، کج ســـلیقه گی ها و 

برخی نگاه هاي دوگانه در مرکز، مشـارکت این 

استان در سپهر سیاسی کشـــــور را به حداقل 

ممکن رســیده اســت. نمود بارز این نوع حس 

تبعیض را می توان به صورت مشــخص در عدم 

ظرفیت سازي جهت بکار گیري نیرو هاي بومی 

استان در مناسب کلیدي دانســت. وعده دولت 

هاي مختلف و عدم تحقق آنها در به کار گیـري 

نخبگان و تحصــــــیلکرده هاي کردستانی در 

مناصب مدیریتی استان، موجب فضـــــاي بی 

اعتمادي در میان ســیاســـیون و نخبگان این 

استان گردیده است. در این راستا طنین صداي 

دولت مردمی در انتخابات 1400 با شعار تمرکز 

زدایی، رفع محرومیت و استفاده از ظرفبت هاي 

بومی مناطق، جلب توجه نمود و بخشـــــی از 

جامعه نخبگان کردستان، با اعتمادي محتاطانه 

ترغیب به مشارکت در فضـاي سیاسی انتخابات 

1400 شدند.

حضـــــــور چهره هاي جدید در میان فعالین 

سـیاســی اســتان یکی از نمود هاي عینی این 

اعتماد اسـت. اعتمادي که به نظر می رسـد این 

روز ها باید براي دولت سیزدهم، ارزشی بیش از 

معادن و ظرفیت هاي خدادادي کردســـــتان 

داشته باشد و در این خصوص دولت می بایست 

براي حراست و گسترش دامنه این اعتماد اقدام 

نماید. که اگر چنین نشـــــود، توسعه سیاسی 

“همچون پیش نیازي براي توسعه در  کردستان 

” ممکن نخواهد شــد و متاثر از  سـایر بخش ها

چنین فضـــایی، کردستان در فقدان حضـــور 

نخبگان بومی در عرصه سیاسی همچون عرصـه 

جنگ هاي نیابتی جریان هاي سیاسـی و رقابت 

لابی هاي اقتصــادي، تحت قیومیت پدرخوانده 

هاي مرکز نشــــین خواهد ماند، قیم هایی که 

وضـعیت کنونی اســتان از ضــعف اســاســی 

زیرساخت ها تا وضـعیت آب شـرب و بیکاري و 

تورم در “استان فرصت هاي کمنظیر” ماحصـل 

برنامه هاي ایشان در گذشته بوده است.

سخن مدیرمسوول
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به قلم ثریا صلواتی

کاهش زمان بررسی پرونده ها

در شعب دادگستري کردستان

رئی سکل دادگســتري کردستان از بررسی 17 میلیون 
پرونده قضـــایی سالانه در کشــــور خبر داد و گفت: با 
الکترونیک ی شـدن، زمان بررســی پروند هها در شــعب 

استان به کمتر از یک ماه کاهش یافته است.

محک آبهاي کردستان پیش روي

 دولت سیزدهم

به بهانه کنسل شدن چند باره سفر وزیر نیرو به کردستان 

استان دارد؛ بی توجهی 

و آنچه امروز می تواند مورد پرســــش باشــــد؛ نحوه برخورد 

نمایندگان مردم در مجلس شـوراي اسـلامی با چنین نگاهی از 

سوي وزیر محترم نیرو است؛ وزیري که منتخب دولت مردمی با 

شـــعار محوري محرومیت زدایی و توســـعه متوازن ا س  ـ ـ ـ ـ   ت 

می بایسـت براي این بی اعتنایی مورد پرسش جدي نمایندگان 

قرار بگیرد. بدون شک متناسب با وضعیت نامناسـب کردسـتان 

در حوزه آب ها در نتیجه سـیاســت هاي دوگانه وزارت نیرو در 

گذشته؛ میزان توجه دولت سیزدهم به کردسـتان در این حوزه 

همچون مطالبه اي عمومـی؛ مـی تواند محک قابل قبولــی در 

سنجش تحقق شعار هاي دولت مردمی باشد. وضعیت نامناسب 

آب شرب در شهر هاي سنندج؛ سقز و بانه؛ نسـبت غیر منطقی 

اراضی دیم به اراضی کشاورزي و فاصله 

 مهمترین منابع آبی غرب

 حکایت از بی توجهی 

به رژیم آبی استان ها و تزریق

دو بار؛ کنسـل شدن سفر وزیر نیرو به استانی که مردم مرکز آن 

دبه به دست براي آب شرب آواره چشـــــمه هاي اطراف شهر 

هسـتند، می تواند پیامی روشن و مایوس کننده مبنی بر میزان 

عزم وزارت نیرو در رفع مشکلات حوزه آب استان باشد.

بسیار زیاد این نسبت تا میانگین 

 کشور به شمار می آید

که به نظر می رسد صرفا 

با تغییر در نگاه مدیریتی 

 بودجه هاي جهشی قابل جبران است.

کشوري؛ در استانی که از

به ظرفیت هاي این 

آبیآبیقاطعیت 

کردستان در انتظار 

آبیقاطعیت 

متناسـب با شــرایط کردســتان و 

سطح محرومیت هاي این استان در 

حوزه هاي مختلف، با توجه به شعار 

هاي دولت مردمی؛ انتظار می رفت 

که کردســـــتان در اولویت دولت 

سیزدهم قرار بگیرد و این اولیت در 

دو موضــوع ســفرهاي اســتانی و 

انتخاب اســــــــتاندار، نمود یابد. 

انتظاري که در 100 روز اول از عمر 

دولت آیت االله رییســــــی محقق 

نگردید؛ و کردسـتانی ها به واسـطه 

این تاخیــر در توجه دولت «در این 

مدت، محکوم به تحمل فضـــــاي 

آشــفته ي اخبار ضــد و نقیض در 

موضــوع معرفی بیش از 50 گزینه 

اســـتانداري این اســـتان بودند».  

بالاخره استاندار کردستان مشخص 

شد. در آمدن نام یک جوان بومی به 

عنوان استاندار کردستان از صندوق 

هیات دولت را مـی توان به نوعــی 

ختم غائله اي چند ماهه در فضــاي 

سـیاسـی اســتان و پایان روز هاي 

آشفته اي دانســــــت که دود آن 

همچون همیشــه به چشــم مردم 

کردســـتان رفت و تاخیر دولت در 

کمترین حالت، معطل ماندن ســه 

ماهه این اســتان به واســطه ادامه 

حضور برخی مدیران بی انگیزه را به 

دنبال داشت.

 بالاخره در میان چنین فضـــــاي 

آشفته اي، اسـماعیل زارعی کوشـا 

جوان کردســـــتانی با ســـــابقه 

فرمانداري شــــــهر قم و چندین 

مسـوولیت در سطوح ملی و استانی 

در بیسـت و ششــم آبان ماه توسط 

وزیر کشـــور معارفه شد. اکنون به 

نظر می رســـد اســــتاندار جوان 

کردســـــــتان علاوه چالش هاي 

تاریخی در حوزه توسـعه اســتان و 

مشکلات نقدي همچون آب شرب، 

تورم و بیکاري بالا در اســــتان، از 

منظر سـیاســی نیز با چالش هایی 

مواجه باشد.اصلاح طلبان استان که 

به صـــورت طبیعی براي مدتی در 

حوزه هاي مختلف ســــــــکاندار 

مدیــــریت خواهند بود -همچون 

نیروهایی که در صـورت نا امیدي از 

امکان تداوم همکاري به مـنـتقدین 

استاندار بدل می شوند- از یک سـو 

و انتظارات خیل عظیم اصولگرایانی 

که هشـــت سال در حاشیه منتظر 

چنین روزي براي بازگشــــــت به 

عرصــه بوده اند، از طرف دیگر، می 

تواند بـر توان تیم جدید مدیــریت 

اســـتان براي مقابله با چالش هاي 

اصلی کردستان موثر باشـد. اگرچه 

تاکنون زارعی کوشا حتی به قیمت 

نگران کردن بخشـــــی از حامیان 

رییس جمهور در اســــــــتان، بر 

استقلال خود و توجه با شایسـتگی 

در انتخاب ها تاکید داشــته اما باید 

دید این اســتقلال که به نظر برخی 

چهره هاي اصـــــــولگرا رنگ بی 

اعتنایی به خود گـرفته تا چه اندازه 

می تواند تداوم یافته و کارا باشـــد. 

فارغ از چنین فضـــــایی در سطح 

سیاسیون، آنچه مردم کردسـتان از 

وکیل الدوله دولت سـیزدهم انتظار 

دارند، اقدام بر اســاس شــعار هاي 

انتخاباتی آیت االله رییسی و تکیه بر 

ظرفیت هاي بومی در مسیر توسعه 

استان است.

بازهم کردستان، کرمانشاه، لرستان و ایلام 
رکورد شاخص فلاکت را زدند

آمار ها نشان می دهد دس تکم 8 استان ایران از حیث شاخص فلاکت، یعنی مجموع نرخ بیکاري و 

نرخ تورم، در محدوده بالاي 60درصد جاي گرفت هاند. این شاخص یک نمایه اقتصــادي است که از 

مجموع نرخ بیکاري و نرخ تورم محاسبه م یشود. به باور اقتصـــاددانان نرخ فزاینده تورم با نرخ 

بیکاري بالا باعث افزایش هزین ههاي اقتصادي و اجتماعی م یشود.

در این میان اما بر اساس آمار هاي منتشر شده همشـهري 

دو استان کرمانشاه و کردستان به عنوان بالاترین شاخص 

فلاکت در کشور خودنمایی می کنند. 

کرمانشـاه با شاخص 64 و کردستان با شاخص 61، ایلام با 

شاخص 60.40 و لرستان با شـاخص فلاکت 61.1 از جمله 8 

استان با شاخص فلاکت بالا در کشور قرار دارند.

قیمت 30 هزار ریال
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نماینده نیـروهاي حجمـی در گفتگو با 

خبرنگار اقتصــــاد کلان با بیان اینکه 

تعداد نیروهاي حجمی در سنندج 

287 نفر اســــت، گفت: شــــرکت  

پیمانکاري که نیروهاي حجمـی به آنها 

واگذار شــده اســـت با آنها قراردادي 

هشـــــت ماهه، بدون تعطیلی تنظیم 

کرده که با این احتســـاب چهار ماه از 

سال بیکار می شوند، این در حالی است 

که بخش هاي دیگري از شــــهرداري 

مانند بخش هاي عمرانی و امور شهري 

به شدت با کمبود نیرو مواجه اسـت. او 

یکی دیگر از مشکلات نیروهاي حجمی 

را تعویق در پرادخت حقوق پرســـنل 

دانســـــت و افزود: با توجه به شرایط 

موجود امرار معاش براي آنها بســــیار 

دشوار است و به سـختی از پس مخارج 

زندگی خصوصا در طول فصل زمستان 

بر می آیند. صــــلواتی در ادامه با بیان 

اینکه حقوق هایشـان نامنظم پرداخت 

می شود افزود: سه ماه اسـت که حقوق 

دریافت نکرده ایم، آیا خود مســئولان 

شـهري می توانند یک ماه بدون حقوق 

دوام بیاورند؟ با چهار میلـیون حقوق و 

بیمه هاي نصف و نیمه، عادلانه نیسـت 

که هشـــت ماه بدون تعطیلی کار می 

کنیم و چهار ماه یکـبار حقوق دریافت 

کنیم و از طـرف دیگـر هم چهار ماه در 

سال بیکار باشیم، از مسئولان کشـوري 

و اسـتانی از جمله شـهردار و شــوراي 

شهر تقاضـا دارم جهت تغییر وضـعیت 

نیروهاي حجمی قدمی بردارند. 

هجدهم فروردین سـال 1391 از طرف 

دولت اسـتخدام حجمی به کانون هاي 

صــنفی کارفرمایان ارائه شــد که این 

مسئله در ارگانها، خصوصا شهرداري ها 

به یک چالش تبدیل شده است. معمولا 

افرادي که به نوع حجمی اســــتخدام 

شــــده اند زیر نظر یک کارفرما یا یک 

پیمانکار مشغول کار هستند و پیمانکار 

واســطه پرداخت حق الزحمه آنان می 

شود که بیشـــــتر اوقات حقوق آنها با 

چندین ماه تعویق پرداخت می شـود و 

همین امر موجب نارضــایتی نیروهاي 

حجمی از عملکرد شرکت پیمانکاري و 

متبوعاداره  می شود.

به منظور پیگیري نزد شهردار سـنندج 

رفتیم؛ سید انور رشـیدي در این رابطه 

اظهار کـرد: نیـروهاي حجمـی بــراي 

تامین فضــــــاي سبز و ارائه خدمات 

شهري با شرکت هاي ما قرارداد تنظیم 

می کنند و در حال حاضـــر ســـه ماه 

حقوق آنها به تویق افتاده اســت که در 

تلاش بـراي پـرداخت حقوق به تعویق 

افتاده آن ها در کمتــرین زمان ممکن، 

می باشیم. شـهردار سـنندج وضـعیت 

مالی شــــــهرداري را به دلیل بدهی 

بحرانی توصــیف کرد و افزود: در حال 

حاضـر شـهرداري حدود 230 میلیارد 

تومان بدهکار است که این بدهی فشار 

زیادي بر تامین حقوق پرســــــنل ها 

گذاشته است، اما ما غافل نیســـتیم و 

امیدواریم بـتوانـیم با تلاش در تامـین 

اعتبار و بودجه هرچه زودتر با نیروهاي 

حجمی تسویه حساب کنیم. 

سـید انور رشـیدي در پاسـخ به سـوال 

خبرنگار ما مبنی بر اینکه، تکلیف نیـرو 

هاي حجمی که در طول فصل زمستان 

و نبود فضـــــاي سبز بیکار می شوند 

چیســت؟ افزود: ما در برخی مناطق با 

کمبود پاکبان مواجه هســـــتیم ولی 

مشـکل ما تنها تامین بودجه و مسـئله 

مالی می باشد و اگر مشــــــکل مالی 

نداشتیم حتما از آن ها در این فصـــل 

سرما  براي ارائه خدمات به شهرواندان 

اسـتفاده می کردیم اما تامین بدهی ها 

و پرداخت حقوق پرسـنل ها و از طرف 

دیگر رســیدگی به کارهاي عمرانی که 

درحال جریان است مدیریت سختی را 

طلب مـی کند. بنابـراین به کار گیـري 

این عزیزان بســتگی به حل شدن امور 

مالی دارد و با توجه به شــــرایط پیش 

آمده اگــــر نتوانیم کاري کنیم از آنها 

پوزش مـــی خواهیم و باید طبق روال 

گذشته به کار ادامه دهند.

اعتـــراض به میــــزان حقوق و نحوه 

پــرداخت آن، بیمه ناقص و مقطعـــی 

بودن اســـــتخدامی هاي حجمی، به 

شهرداري سنندج نیز رسید و نیروهاي 

حجمی این ارگان نســــبت به تبدیل 

وضـــــعیت خود تجمع اعتراض آمیز 

داشـته و خواســتار احقاق حقوق خود 

هستند. 

تعداد 287 نفر به صورت استخدام حجمی در شهرداري سنندج مشغول به کار می باشند که نسبت به 

عملکرد شهرداري و شرکت پیمانکاري متبوع معترض هستند.

تبدیل وضعیت مهمترین خواسته نیروهاي حجمی شهرداري سنندج است

این روزها از زباله به نام طلاي کثیف نام می بـرند و 

با تبدیل آن به کود و انرژي ثروت آفرینی می کنند 

اما در استان کردستان با توجه به اینکه میزان 

زباله تولید شده بالاتر از میانگین کشــوري 

است این فرصت به تهدیدي براي محیط زیست و 

سلامت جامعه تبدیل شده است.

سایت دفن زباله شهر سنندج با وسـعت 35 هکتار، 

کیلومتر 12 جاده ســنندج- کامیاران در محدوده 

دو روســتاي”کیلک” و”چنو” قرار دارد که به علت 

مجاورت آن با اراضی کشـــــاورزي، آلودگی هوا و 

آلودگی آب هاي سـطحی و زیرزمینی منطقه را به 

همـراه دارد. همچنین به دلیل افـزایش حجم زباله 

هاي تولید شده مکان فوق ذکر قابلیت پذیرش این 

حجم را ندارد؛ شـیرابه زباله از آلوده ترین ترکیبات 

تولید شده از پســـماند دپو شده صنعتی و شهري 

م یباشد که حاوي حجم بسیار بالایی از مواد آلی و 

ترکیبات شـیمیایی و معدنی اسـت و این ترکیبات 

یکی از بزرگترین تهدیدها براي ســــفر ههاي آب 

زیرزمینی به شمار م یآید.

به گزارش اقتصاد کلان، سنندج  سال هاست که با 

معضلات مربوط به جایگاه دفن زباله مواجه است و 

مردم روسـتاهاي اطراف ســنندج به شــیوه هاي 

مختلف بارها نسـبت به این مشـکل اعتراض کرده 

اند و خواهان رسیدگی شده اند اما مســــــئولان 

دســـتگاه هاي ذیربط وعده هاي فراوانی دادند که 

هیچ کدام محقق و منجر به حل این معضـــــــل    

نشده است. 

یکی از اهالی روســـــــتاي «چنو» به خبرنگار ما 

م یگوید: ازسال 73 این زباله ها معضــل بزرگی را 

ایجاد کرده اسـت، در روسـتا بوي نامطبوعی حس 

می شـود و قرار براین بود که آن را با یک متر خاك 

پخش نگردد اما   بپوشــــــانند تا بوي نامطبوع آن

اقدامی از سوي مســـــئولین صورت نگرفته شده 

است. آب منطقه غیرقابل شرب اسـت زیرا شـیرابه 

زباله ها در چاه هایمان سرازیر شده است و آب لوله 

کشـی هم نداریم و  محصـولات کشـاورزیمان نیز 

قابل استفاده نیسـت. شهرداري باید اقدامی جهت 

تغییر وضـعیت کنونی ما انجام دهد و یا زمین هاي 

مارا بخرند به شـــهر مهاجرت کنیم، این در حالی 

اســت که ما 30 ســال اســت از تمام ارگان ها ي 

شــهري شــکایت میکنیم و حتی براي رســاندن 

اعتراضمان به مســئولان کشـــوري به  تهران نیز 

مراجعه کرده ایم ولی جوابـی نگـرفته ایم، مگـر ما 

حق زندگی کردن نداریم؟ آیا شـــهردار خودش با 

خانواده اش می تواند یک شب را اینجا سر کند؟ 

او در ادامه افزود: اینجا همه اهالی روستا بخاطر این 

زباله ها مریض هســـتند و در فصــــل گرما بوي 

نامطبوع بیشتر به مشـام می آید و غیرقابل تحمل، 

حتی یک ســاعت در هواي باز روســتا نم یتوانیم 

نفس بکشــــیم و همچنین زباله هاي بیمارستان، 

محصـولات کشــاورزي مارا آلوده می کند اما  این 

محصــــــولات به شهر فرستاده می شوند و مردم 

شـهري از آن اسـتفاده میکنند. یکی دیگر از اهالی 

روستا درباره غیرقابل برداشت بودن گندم به دلیل 

وجود زباله در زمین کشــــاورزي، بیان کرد: براي 

برداشت گندم به مشـکل برخوردم و بخاطر زباله و 

پلاستیک ها در زمین کشاورزي، کمباین نتوانست 

گندم را درو کند. 

به صورت مکرر پیگیر بوده ایم اما چه کسی مشکل 

ما را می فهمد؟ زندگی ما مختل شــده اســت، ما 

فقط زنده ایم و زندگـــی نداریم. به گفته اهالـــی 

روسـتا، شــیرابه زباله ها از طرف دیگر به رودخانه 

قشـلاق سرازیر می شود و و رودخانه قشــلاق هم 

منتهی به سد ژاوه اسـت و سـد ژاوه نیز چند سـال 

است که بخاطر شیرابه زباله ها آبگیري نشده است 

و فقط لوله هارا در آن انداخــته اند و همچــنــین 

چندین مورد از چاه هاي روسـتاهاي پایین دسـت 

شیرابه در آزمایشـــات آلوده معرفی شده اند و آب 

کشاورزي و محصولاتشان بهداشتی نیست.

اهالی روســـتا با پیگیري هاي مکرر خواســــتار 

رسیدگی فوري شهرداري یا جابه جایی هســتند و 

درحالی که  ارگان هاي شهري سال ها است که در 

جهت حل این معضل اقدامی انجام نداده اند. طبق 

گفته مسئولین شهري روزانه بیش از 380 تُن زباله 

در شهر سنندج جمع آوري و به محل دفن زباله ها 

انتقال داده می شود.

خیر زیرا مسـئولان تنها به فکر پول جیب هایشـان 

هســـــتند و تنها چیزي که به فکرشان نمی افتد 

مشکلات مردم است. 

رها کردن سگ هاي بی پناه شهر در زباله ها توسط 

شهرداري یکی دیگر از مشـــکلات اهالی روستاي 

«چنو» اســت که روز به روز تعداد این ســـگ ها 

افزایش می یابد و مدفوعشـــــــان در زمین هاي 

کشاورزي براي آن ها مشکل ایجاد کرده است و نیز 

امنیتی در برابر سگ ها ندارند و چندین مورد سگ 

گزیدگی در روستا گزارش شده اسـت. افزون بر آن 

جوانان روستا به شـهر مهاجرت کرده اند و هرکس 

که از لحاظ مالی ناتوان است به اجبار در این روستا 

مانده است. 

نفس روستاهاي“کیلک” و “چنو”
 بند آمده است

تاناکوراي سـنندج میزبان 303 مغازه دار که در پنج رئس 

بازار و همچنین 300 نفر دســــتفروش که تمام پیاده رو 

خیابان را احاطه کرده اند، می باشد. مسئولان شهري براي 

رفع این معضـــل، طرحی را با عنوان مجتمع تجاري سنه 

سنتر با همکاري سرمایه گذاران خارجی به تصــــــویب 

رسـاندند که هدف از اجراي این طرح سـاماندهی تاناکورا 

بود؛ اما به گفته کسبه تاناکورا این مجتمع به افراد دیگري 

واگذار شده است و همین مســئله موجب گلمندي آنها از 

شهرداري شده است.

به گفته آنها شـــــــهرداري هیچ گونه اطلاعاتی درمورد 

چگونگی اجراي این طرح در اختیار کسـبه قرار نداده و در 

هیچ جلسه اي از نمایندگان تاناکورا دعوتی صورت نگرفته 

و این امر موجب سـردرگمی آنان شـده اسـت. رضـا زرین 

کفش شــورا نماینده مغازه داران تاناکوار با بیان اینکه 24 

سال در این بازار مشغول کسب درآمد است گفت: دو سال 

پیش که مســــئله احداث سنه سنتر مطرح شد به عنوان 

نماینده آنها به همراه یکی دیگـر از همکاران با مـراجعه به 

شهرداري مرکزي پیگیر قضـیه شدیم، طی مراجعات ما به 

شهرداري مقرر شد که به عنوان نماینده تاناکورا در جریان 

روند اجراي پروژه باشــیم اما تا به امروز پس از گذشـــت 

دوسال هیچگونه دعوت و هماهنگی صـورت نگرفته و پس 

از پیگیري هاي مجدد تنها پاسخ آنها این بود که در دسـت 

بررسی است.

اگر به خیابان کارآموزي شــهر ســـنندج نگاهی 

بیندازید شــاهد حجم عظیمی از بی نظمی و عدم 

وجود مبلمان مناسـب شــهري خواهید بود که به 

دلیل عدم انطباق کاربري با فضاي آن، اغتشـاشات 

بصري را براي این محدوده ایجاد کرده است و از آن 

به عنوان یک معضل ساماندهی نشده یاد می شود. 

وي با اشــاره به اینکه به واســطه احداث ســنه ســـنتر 

سردرگمی براي کل بازار تاناکورا ایجاد شـده اسـت گفت: 

نحوه ساماندهی و جابجایی تاناکورا مهمترین سوال کسبه 

است که آیا بعد از جابجایی مغازه داران، دسـتفروشـان در 

همین مکان خواهند ماند؟ مکانــی که تمام مــردم آن را 

تاناکوراي ســنندج می دانند و ســـنه ســـنتر براي آنها 

ناشـناخته اسـت. بنابراین بزرگترین خواسـته مغازه داران 

جابجایی همزمان آنها و دسـت فروشـان اسـت که در غیر 

این صورت این مکان شناخته شده را تخلیه نخواهند کرد. 

نماینده دسـتفروشـان تاناکورا نیز در گفت وگو با خبرنگار 

ما با اشــاره به اینکه طرح ســنه ســنتر براي مغازه داران 

احداث شـده اسـت گفت: زمانی که بحث سـنه ســنتر به 

میدان آمد ما پیگیري کردیم و فهمیدیم این مجتمع 260 

مغازه دارد که تعدادي از آن به مغازه داران تاناکـــــــورا 

اختصـــــاص می یابد و مابقی مغازه ها را به افراد دیگري 

واگذار خواهد شـد و این در حالی اسـت که در رســانه ها 

شهرداري عنوان کرده است که سنه سنتر براي ساماندهی 

دستفروشان و مغازه دارن تاناکوراسـت. ما به شـهرداري و 

شــوراي شـــهر اعتراض کردیم، چرا در طرحی که براي 

ساماندهی تاناکورا و دستفروش ها تصــویب شده است ما 

هیچ نقش و اطلاعاتی در این باره نداریم و در آخـر متوجه 

شــدیم که این مجتمع به افراد دیگري که ســـرمایه دار 

هسـتند فروخته شده است و آن ها در حال خرید و فروش 

میلیاردي هســتند؛ ما به دیوان عالی کشـــورهم شکایت 

کــردیم ولـــی هنوز نتیجه اي نگـــرفته ایم. یکـــی از 

دستفروشان تاناکورا که 29 سال در آن مکان مشــــغول 

دســتفروشـــی اســـت گفت: پس از چند بار مراجعه به 

شهرداري در جواب مطالبه گري ام گفتند که شاید سنه 

سنتر به شما دستفروش ها اختصاص داده نشود و به 

ارگان هاي دیگر تخصـیص یابد این در حالی است که 

ما هم به عنوان کسـانی که سالهاست در این بازار مشـغول 

به کار هســـتیم خواهان ساماندهی توسط شهرداري می 

باشیم.کاسبکاران تاناکورا تاکید کردند که اگر شهرداري با 

آن ها همکاري و هماهنگــی هاي لازم را انجام دهد قطعا 

نتیجه مثبتی براي هر دو طرف رخ خواهد داد زیرا حاشیه 

تاناکورا هم براي آنان خوشایند نیســـت و می خواهند که 

شهر منظم و زیبایی داشته باشند.

وي دلیل کمبود آب ســـــد عباس آباد را نیز 

کاهش بارندگی و نشـتی موجود در سد عنوان 

کرد و افزود: این ســد در دوره هاي گذشـــته     

به صـورت ناقص تحویل داده شــده و به دلیل 

نشـتی موجود در سد مدیران آبفا نتوانســتند 

ســد را برابر با ظرفیت 14 میلیون متر مکعبی 

آبگیري کنند. 

وي دلیل خارج شــدن ســـد بانه از مدار را به 

کاهش بارندگی در سال گذشته و عدم آبگیري 

کامل عنوان کرد و گفت: آب باقی مانده در سد 

به دلیل کاهش سـطح آب و آلودگی موجود در 

عمق آن، قابل برداشت نیست.

رحیمی اظهار کرد: ما بحران کم آبـی در بانه را 

سال گذشته پیشـبینی کردیم و طی جلسـات 

متعدد سعی در رفع این مشکل داشتیم که بی 

نتیجه ماند. برگشت آب به منظور جلوگیري از 

هدر رفت آن به دلیل نشــــتی موجود در سد 

عباس آباد، جیره بندي، ارتقاء تصــــفیه خانه 

شـماره یک و انتقال آب هر دو ســد به آن، در 

دستور کار قرار گرفت.

نماینده سقز و بانه در مجلس شوراي اسـلامی 

گریزي نیز به وضعیت نامطلوب آب شرب سقز 

زد و گفت: سقز با کمبود آب مواجه نیسـت اما 

آب شرب این شـهر به دلیل کاهش حجم آب، 

تصفیه خانه شماره 2 در مدار قرار نگرفته و آب 

به صورت کامل تصفیه نمی شود و در بو و طعم 

آن مشکل ایجاد شده است. تصفیه خانه شماره 

2 به دو مخزن پنج هزار متـرمکعبـی نیاز دارد 

که در صورت جذب اعتبار و تاسیس آن مشکل 

آب شرب سقز نیز رفع خواهد شد که براي این 

مسئله نیز اعتبار ویژه اي را درخواست و منتظر 

تخصیص آن از سوي دولت هستیم.

نماینده سقز و بانه در مجلس شوراي اسـلامی 

اذعان داشت: سد عباس آباد نیز با ظرفیت 14 

میلیون متر مکعب در حال حاضـر فقط قابلیت 

برداشــــــت 800 هزارمتر مکعب آ  ب   ر ا   د ا ر  د 

که با این مقدار، شهرستان بانه تنها بیست روز 

دیگر آب شرب خواهد داشت. 

وي افزود: همزمان با انجام اقدامات ذکر شــده 

می بایســت نشــتی سد عباس آباد رفع گر د  د 

تا به وســـــــیله بارندگی هاي ســــــــال             

جاري، در سـال1401 سـد با حداکثر ظرفیت 

آبگیري شود.

رحیمـی اعتبار لازم بــراي تکمیل خط انتقال 

بانه 25 میلیارد تومان اعلام و اذعان کــرد: در 

صورت تخصـیص اعتبار اگر به صورت مداوم و 

جهادي کار شود در بازه زمانی شش ماه انتقال 

آب اتفاق خواهد افتاد چرا که فاصـــله ســـد 

سردشت تا تصـــــــفیه خانه شماره یک 28 

کیلومتر می باشد.

وي با اشاره به اینکه این امر می بایست در سال 

هاي گذشــــــته اتفاق می افتاد گفت: برخی 

مســائل اجرایی مانع ارتقاء این تصــفیه خانه 

شده است که امروز با پنج برابر بودجه آن زمان   

نمی توان آن را اجرایی کرد.

رحیمــی همچنین اعتبار لازم بــراي تکمیل 

تصـــــفیه خانه شماره2 سقز را 150 میلیارد 

تومان اعلام کرد و گفت: با توجه به پیشــرفت 

80 درصدي تصــــــفیه خانه سقز در صورت 

تخصـــــیص اعتبار در مدت زمان کوتاهی به 

بهربرداري خواهد رسید.

رحیمی با بیان اینکه آب شرب شهرسـتان بانه 

از طریق سـد بانه و ســد عباس آباد تامین می 

شـود افزود: ســد بانه با ظرفیت چهار میلیون 

مترمکعب در حال حاضر خالی و چند روز 

لازم به ذکر است که بهزاد رحیمی در نشسـت 

علنی مجلس در پی لغو دومی نبار ســـفر وزیر 

نیرو به اسـتان کردسـتان در تذکري خطاب به 

وزیر نیرو اظهار داشـت: آقاي محرابیان لطفا از 

چالش بزرگ آب کردسـتان که ناشـی از سـوء 

مدیریت گذشتگان است فرار نکنید. شهرستان 

160هزار نفـري بانه فقط  بـراي 20 روز حدود 

800 هزار متر مکعب آب ذخیره دارد.

نماینده مردم سقز  و بانه گفت: شهرستان 160 

هزار نفـري بانه فقط بـراي 20 روز حدود 800 

هزار مترمکعب آب دارد یعنی با جیـره بندي 

هم 20 روز دوام نم یآورد.

تراز 1403 ســد شــهیدکاظمی و برداشــت 

ب یرویه اســتان آذربایجا نغربی و عدم تکمیل 

تصفی هخانه سد چرا غویس قابل شُرب نیسـت. 

شهرستان بانه 43 هزار مشــترك آب دارد که 

شامل 33 هزار مشـــــترك شهري و 10 هزار 

مشـــــترك روستاي است و تعدادي دیگر ا ز 

مــــــــردم آب مورد نیاز خود از چاه و منابع      

دیگر تامین می کنند. 

پیش لایه روبی شد و از مدار خارج گشت. 

وي در پایان از مردم خواســـت که با صـــرفه 

جویی در مصـــــرف آب همانطور که تابحال 

همکاري داشته اند ما را در رفع این مشــــکل 

یاري دهند و همچین از مدیران مرتبط اسـتان 

خصـــــوصا استاندار کردستان خواست که با 

پیگیري منابع مالی به این پروژه ها تســــریع 

ببخشند تا از این بحران عبور کنند.

بهزاد رحیمی نماینده مردم ســـــقز و بانه در 

مجلس شوراي اسلامی در خصوص مشکل آب 

شهرستان بانه در گفتگو با خبرنگار اقتصــــاد 

کلان با بیان اینکه میزان مصرفی آب شرب در 

شـهر بانه در شـرایط عادي یک میلیون و 200 

هزار متر مکعب می باشد اظهار داشت: به دلیل 

کمبود آب به منظور کاهش مصـــــرف جیره 

بندي آب در دستور کار قرار گرفته اسـت و در 

حال حاضر مردم با قطعی آب بیشــــتر از 22 

ساعت در طول شبانه روز مواجه هستند.

وي گفت: به دلیل جیره بندي اعمال شده آبی 

که در اختیار مردم قرار مـی گیـرد کدر و غیـر 

شفاف اسـت و بعد از وصـل مجدد، آب با تغییر 

طعم، رنگ و بو مواجه می شود.

نماینده سقز و بانه با اشاره به اینکه احداث سد 

هاي جدید و انتقال خط لوله از ســــــدهاي 

همجوار همچون سـد چراغ ویس، سـد شـهید 

کاظمی و سد سردشت به بانه، از مطالبات ما و 

مردم می باشــد بیان کرد: حدود 30درصـــد 

آبریزي سد سردشت از بانه تامین می شود اگر 

تنها 10 درصد از حجم سـد به بانه انتقال داده 

شود مشـــکل کمبود آب در این شهر رفع می 

گردد. ما مجدانه پیگیـر انتقال خط لوله از 

سد سردشت به بانه هســـتیم و یکی از 

خواسته ها و پیشنهاد هاي ما به وزیر نیرو 

همین مســـئله بوده است و منتظر سفر 

نیرو گفت: آب شُرب شهرستان ایشان به کردستان هستیم.

وي همچنین در تذکري دیگر به وزیر 

سقز به دلیل عدم رعایت 

کفگیر آب شرب شهرستان بانه به ته دیگ خورد

اتمام آب شرب شهرستان بانه 
در کمتر از20 روز دیگر

جناب صدیقی تعریفی از کارزار و هدف از تشـکیل 

آن داشـته باشـید؟ همانگونه که از اســم کارزار پیدا و 

مشخص می باشد کارزار یک جنگ است، جنگ با تبعیض 

ها و بی تفاوتی هاي اجتماعی و شـهري که حدودا 2 ماه از 

آغاز به کار آن مــی گذرد؛ هدف ما از راه اندازي کارزار 

اعتراض به وضـعیت آب شـرب ســنندج، ترویج 

فرهنگ مطالبه گري از طریق ایجاد بستري براي هم 

افزایی خواست هاي مدنی مان که همان مطالبه آب 

شرب سالم است می باشـد. همانگـونه که اطلاع دارید 

آب شرب شهر سنندج از سال 94 با مشـکل مواجه شده و 

ما هر روز شاهد وعده هایی بوده ایم که یا عملی نشـده اند 

یا به کندي در مسـیر اجرا قرار گرفته اند در کل باید بگویم 

هدف اصلی کارزار تســریع یافتن پروژه بهبود کیفیت آب 

سنندج از طریق ایجاد اهرم فشـار بر مســئولین به واسطه 

امضـا هاي مســتند و آکادمیک  اعتراضی به وضعیت آب 

شرب شهرمان اس ت. 

ممانعتی از سوي کمپین نسـبت به آبگیري سد ژاوه 

صورت گرفت؟ طی مدت زمانی که پیگیر رفع مشکل آب 

شرب سنندج بودیم مســئله آبگیري سد ژاوه نیز به میان 

آمد که درصورت آبگیري فاجعه زیست محیطی اتفاق می 

افتاد که با حضـــور فعالین زیســـت محیطی، گروه هاي 

ورزشی، تیم تخصـصـی کمپین و افراد خاص جامعه از این 

فاجعه زیســت محیطی جلوگیري کردیم و آبگیري سد به 

بعد از نصـب کل سیســتم و تجهیزات موکول شد. پس از 

پیگیري هاي مداوم کمپین دسـتگاه هاي اجرایی که منکر 

آلودگی آب سنندج بودند به صحت این قضـــــیه اعتراف 

کردند و این یکی از مهمترین اقدامات کمپین بود. از دیگر 

اقدامات انجام شده ما می توان به رصد چشـمه ها از طریق 

مرکز بهداشـــت علوم پزشــــکی، تدوین برنامه اي براي 

جلوگیري از تغذیه گرایی سد قشلاق اشاره کرد. 

سـنندج سـال 1364 براي جمعیت 300 هزار نفري تعبیه 

شده بود که حالا دیگر جوابگوي جمعیت شهر نیســـت و 

باید ارتقا پیدا کند، تصفیه خانه شماره 3 هم در دستور کار 

قرار گرفت. کمپین با پیگیري ها و نشــســـت هایی که با 

سازمان هاي مربوطه خواسـته خود را به وزارت نیرو انتقال 

داده شد. بهمن سـال 1399 انتقال خط لوله آب سـد آزاد 

توسط معاون رئیس جمهور کلنگ زنی شد و در دستور کار 

قرار گرفت وعده اتمام پروژه طی یک ســال داده شــد که 

محقق نگردید. اعضــــاي کمپین تا به امروز بارها از روند 

اجراي کار بازدید داشـته اسـت و در خلال انجام این کارها 

متوجه شدیم که آب شـرب سـنندج علاوه بر انتقال 

خط لوله آب و منبع تامین آن، با مشکلات دیگري از 

جمله مسـئله بهر هبردار ي در تصـفیه خانه و شبکه 

توزیع، مواجه است و پیگیري این مشـکلات نیز در 

دستور کار کمپین قرار گرفت.

بارها آب و فاضـلاب شــهر از آلوده بودن برخی از   

چشــــمه هاي اطراف شهر خبر داده اند، شما این 

مسـئله را تایید می کنید؟ قرار بر این بود که دبیرخانه 

اي مشــــترك میان آب و فاضلاب، علوم پزشکی و شبکه 

بهداشت ایجاد شود اما تابحال این امر صورت نگرفته است، 

ما علوم پزشکی و شبکه بهداشت را منبع رسمی می دانیم 

و طبق آخرین آمار آب دوتا از چشــمه ها(کوچه گرمابه و 

پارك احمدي نژاد) غیرقابل شـرب معرفی شـده اسـت که 

بعد از پیگیري ها و آزمایشـات بعدي مشـکل آب چشـمه 

کوچه گرمابه رفع شــــــده بود و تمام این موارد از طریق 

کمپین اطلاع رسانی شد. 

اهداف کمپین در آینده براي ارتقاي سـطح کیفیت 

آب شرب چه خواهد بود؟ تجهیز کامل تصــــفیه خانه 

شماره 3 پروژه اي زمان برخواهد بود و تا افق سـال 1425 

به طور کامل جوابگوي آب شــرب ســـنندج خواهد بود، 

بررسی شبکه توزیع و شـبکه بهربرداري از دیگر     برنامه 

هاي ما می باشد. 

سازمان بهداشت جهانی؛ آب آشامیدنی سـالم را به 

عنوان یکی رک نهاي اسـاسـی سـلامت اجتماعی 

م یداند این در حالی است که در برخی از شـهرهاي 

ایران از جمله شهر سـنندج از داشـتن آن بی بهره 

مانده اند. طی چند سـال اخیر کیفیت نامطلوب آب 

شرب سنندج موجب نارضایتی مردم این شهر شده 

و آنها را براي تامین آب آشــامیدنی ســالم روانه 

چشــــمه هاي اطراف کرده است. در همین راستا 

کمپین حمایت از آب شــرب ســنندج و همچنین 

کارزاري توسط تعدادي از سـازمان هاي مردم نهاد، 

گروه هاي ورزشی و افرادي صاحب نام شهر سنندج 

به منظور اعتراض و پیگیري این وضعیت تشــکیل 

شـده اسـت که جهت آگاهی از روند اجراي کار این 

گروه ها گفتگویـی با کیوان فـروتن روابط عمومـی 

کمپین و آریا صـدیقی نماینده کارزار، ترتیب دادیم 

که در ادامه می خوانید.

جناب فروتن لطفا توضــــیحاتی راجع به کمپین 

حمایت از آب شرب سنندج و هدفتان از تشکیل آن 

چه بوده اسـت؟ آب شـرب سـنندج از ســال 95 از نظر 

ظاهر، طعم و بو دچار مشـــکل شد که فعالین زیســــت 

محیطی، نهاد هاي مردمی، تشکل هاي زیسـت محیطی و 

گروه هاي کوهنوردي بارها و بارها نســبت به این موضوع 

اخطاریه مبنی بر اینکه سدقشــلاق به سمت تغذیه گرایی       

می رود، صادر کردند. اما مســئولین در آن زمان منکر این 

قضـیه بودند؛ پیگیريها همچنان ادامه داشت تا جایی که 

دادســتانی و ســـایر ارگان هاي دولتی نیز در جریان این 

هشـــــدار و اعتراض قرار گرفتند. سال 1399 گروه هاي 

وزرشی، فرهنگی و هنري که طی چند سال گذشته پیگیر 

مســئله آب شرب سنندج بودند براي جلوگیري از موازي 

کاري تصمیم به تشکیل کمپین گرفتند و کمپین شهریور 

ماه 1399 به صــورت رســـمی فعالیت خود را آغاز کرد. 

انتقال آب سد آزاد به تصـفیه خانه سنندج، ارتقاي 

کمی و کیفی تصفیه خانه سنندج به ترتیب خواسته 

کمپین بود که در دســتور کار قرار گرفت.  بـیانه اي 

مشترك نیز با امضاي کل ثمن ها، سازمان هاي مردم نهاد، 

تشکل هاي زیست محیطی صادر گردید. تصفیه خانه آب 

کارزار در مدت این یک ماه آیا کار روبه جلـــــو و 

رشـدي انجام داده اسـت؟ ســوال خوبی بود بله مگـر 

م یشود کارزاري که در 15 روز 15 هزار امضــــا کاملا به 

صـورت قانونی جمع آوري نموده اسـت ســاکن و منفعل 

بماند، اعضـاي کارزار در اولین اقدام شروع به انجام بازدید 

هاي میدانی از ســد وحدت کردند و با جمع آوري گزارش 

هاي میدانی جلســات ویژه ایی را با اعضــاي شوراي شهر 

سـنندج و همچنین نمایندگان مجلس شـوراي اســلامی 

برگزار کرده و خواستار ایجاد کارگروه ویژه، جهت پیگیري 

هر چه سریع تر امور گردیدند.

در ادامه خواستار گزارشـی از روند اجراي اقدامات 

انجام شده اداره آب و فاضـلاب شـهر سـنندج در 

راستاي بهبود وضعیت موجود از اداره مذکور شدیم 

که به شرح زیر ما را در جریان آن قرار دادند.

حمایت مسئولان مربوطه استان از کارزار تا به امروز 

چگونه بوده است ؟ پاسخ به این سوال کاملا مشـــخص 

است، حدود 6سـال اسـت که وضـع آب شـرب در اسـتان 

کردستان به همین صورت است و گهگاهی مسئولان براي 

اینکه جو عمومی بر علیه آنها نشـود، مصـاحبه هایی انجام 

داده اند اما از نظر ما خروجی بســیاري از این جلســات و 

مصـــــاحبه ها صفر است، چون اساسا برنامه ایی مدون و 

شجاعانه در این مورد در مدت 6 سال ندیدیم.بســیاري از 

مسـئولان با راه اندازي کارزار موافق نبودند و همراه نه تنها 

نبودند و حمایتـی نکــردند بلکه در جهاتــی تخــریب را 

مشــــاهده می کردیم اما هر قدر که جلوتر رفتیم و گروه 

گروه به حمایت هاي مردمی از کارزار افزوده شد مسئولان 

و مدیران شهري ناچار به تغییر نگرش شـدند و با ما بر سـر 

میز مذاکره نشستند.

دلیل آلوده شــدن آب ســنندج را چه چیزي می 

دانید؟ در مورد پاسخ به این سوال دلایل بســیاري را می 

توان برشـمرد از جمله عدم لایروبی ســد وحدت در طول 

سا لهاي زیاد، سرازیر شدن فاضلاب ده ها روسـتا به سـد 

وحدت از جمله روســتاي ســـراب قامیش به این ســـد 

همچنین تصـــفیه آب وحدت سنندج هم طبق استاندارد 

هاي لازم صورت نگرفته و اساسا این تصفیه خانه جوابگوي 

این حجم از آب نمی باشد. همین موضوع باعث شده است 

که از ارزانترین و مضرترین آنتی اکسـیدان ها همچون کلر 

با دز فراتر از حد استاندارد اسـتفاده گردد که طی یک نامه 

رسمی توسـط شـبکه بهداشـت در دي ماه 99 که شـبکه 

بهداشت سنندج به مســـئولان مربوطه ارسال شده است 

اعلام گردید که اســــــــــتفاده بیش از حد از این آنتی 

اکســیدا نها فراتر از حد مجاز باعث مشــکلات و بیماري 

هایی همچون مشــــکلات گوارشی و انواع سرطان ها می 

گردد و همین موضوع جاي بســی نگرانی است. انتقال آب 

سد آزاد به تصــــفیه خانه سنندج هر چند در دست اقدام 

اســت اما این انتقال بحث کمی آب را حل کرده و از لحاظ 

کیفی تاثیر چندانی نخواهد داشت.

فکر می کردید کارزار با استقبال مردمی همراه شود 

و میزان حمایت مـردم از کارزار اعتـراض به کیفیت 

آب شرب سـنندج چگونه بود ؟  بله اطمیـنان کامل از 

حمایت هاي مردمی از این کارزار را داشـتم زیرا می دیدم 

که در جامعه شهري سـنندج به بحث غالب تبدیل شـده و 

درهمه جا بحث کیفیت آب شـــرب ســـنندج، بحث داغ 

محافل بود براي همین به فکر این افتادم که می شـــود با 

اسـتفاده از هم افزایی خواسـت هاي مدنی ما این اعتراض 

جســـته گریخته و نامنظم را به یک مطالبه گري منظم و 

مســــــئولانه تبدیل نمود و از آن در جهت مجبور کردن 

مسـئولان به پاسخگویی و بهبود شرایط کیفیت آب شرب 

ســـنندج نهایت اســـتفاده را برد و شـــکر خدا با اینکه 

کوچکترین تبلیغاتی نداشتیم و فقط در حد مانور اینترنتی 

در 6 روز ابتدایی 12 هزار نفر به کارزار ما ملحق شـدند و تا 

امروز بیش از 15 هزار نفر عضــــــو کارزار اعتراض به آب 

سنندج هستند که براي ما جاي بسی افتخار است. 

3- شســـتشـــوي مخازن و شبکه توزیع آب شرب شهر 

ســنندج براي بهره مندي شــهروندان ســنندجی از آب 

باکیفیت تر، انتقال آب از سد آزاد به تصـفیه خانه آب شهر 

سنندج در دسـتور کار دولت قرار گرفته اسـت که در دهه 

فجر سال 99 و در سفر دکتر نوبخت رئیس سـازمان برنامه 

و بودجه کشـــــــور به استان کردستان، کلنگ آغاز این 

عملیات بر زمین زده شد. سـامانه انتقال آب از سـد آزاد به 

تصــــــفی هخانه شهر سنندج با هدف تأمین نیاز آب شهر 

سنندج و روستاهاي حاشیه مســـــــیر خط انتقال اجرا 

م یشود. در طرح انتقال مســـــتقیم آب از سامانه آزاد به 

تصــفی ه خانه شهر سنندج با انتقال 57 میلیون مترمکعب 

آب در ســــال، امکان تأمین آب بیش از 700 هزار نفر در 

سال افق 1425 به همراه نیاز روستاهاي میانی مســـــیر 

انتقال مهیا م یشـود. این پروژه حدود 300 میلیارد تومان 

هزینه دارد و 100 میلیارد تومان براي پـروژه انتقال آب از 

سد آزاد به تصـفیه خانه سنندج از محل اعتبارات مدیریت 

بحران کشـور مصـوب شده و 100 میلیارد تومان دیگر نیز 

در لایحه امســـال قرار داده شده است.  متولی اجراي این 

پروژه شرکت منابع آب و نیروي ایران می باشـد که وظیفه 

اجراي عملیات انتقال آب خام سد آزاد به تصـفیه خانه آب 

سنندج را برعهده دارد و پس از انتقال، تصـفیه و توزیع آب 

در شبکه برعهده شرکت آب و فاضلاب اسـتان کردسـتان 

خواهد بود.

در همین راسـتا و از سـال گذشـته از آنجا که شـرکت آبفا 

کردســــتان خود را در قبال تحویل و توزیع آب باکیفیت 

مسـئول می داند، اقداماتی براي افزایش گوارایی آب شرب 

شهر سنندج انجام داده است که شامل موارد زیر می باشد:

2 - تهیه، نصــب و راه اندازي واحد ازن زنی تصــفیه خانه 

شماره 1 شهر سـنندج به ظرفیت 9 کیلوگرم در سـاعت با 

هــــزینه اي بالغ بــــر 80 میلیارد ریال به منظور حذف 

حداکثري طعم و بو(البته تصـفیه خانه آب شماره 2 از قبل 

داراي واحد ازن زنی بوده است)

1- پیگیري و اخذ دســتور وزیر محترم ســابق نیرو براي 

رهاســازي 2 مترمکعب در ثانیه (2 هزار لیتر در ثانیه) آب 

خام از سد آزاد به سد قشــــــلاق به منظور جلوگیري از 

کاهش تراز آب سد و بهبود کیفیت آب سد قشلاق

همانگونه که پیش از این و به صـورت مداوم اطلاع رسـانی 

شده بود، طی چند سال اخیر و در فصـــــل پاییز به دلیل 

تغییرات دمایی از یک ســو و پدیده تغذیه گرایی در ســد 

قشـلاق از سوي دیگر، در شهر سنندج شاهد تغییر طعم و 

بوي آب بوده ایم. این امر به دلیل بروز تغذیه گرایی و رشد 

جلبک در سد قشــــلاق ایجاد شده است. در سالجاري به 

دلیل کاهش بی ســابقه بارندگی ها و پائین آمدن تراز آب 

در سد قشلاق که بر آبگیري از سد نیز اثرگذار بوده، طعم و 

بوي آب بیشــــتر و زودتر از سالیان قبل رخ داده است که 

امیدواریم با آغاز بارندگی ها و افزایش تراز آب سد بخشـی 

از این مشـــکل کاهش یابد. آب شرب شهر سنندج به 

لحاظ پارامترهاي کیفی و میکروبی و شیمیایی کاملا 

سـالم و قابل شـرب اسـت و هیچگونه نگرانی بابت 

ســلامت آن وجود ندارد و آب شــرب توزیعی در 

شبکه مطابق با استاندارد ملی 1053 می باشد؛ ضمن 

آنکه علاوه بر شرکت آبفا، دانشـــگاه علوم پزشکی و مرکز 

بهداشت همواره آب شرب شهر سنندج را پایش می کنند. 

اما همانگونه که عنوان شد از نظر گوارایی و طعم و بو مورد 

رضایت صد درصدي نیست. 

نگرانی و سردرگمی ارمغان سنه سنتر براي کسبه تاناکوار  مطهرنیا در گفت وگو با خبرنگار اقتصاد کلان 

درباره چگونگی آغار کارهاي خیرخواهانه اش 

گفت: چهار سـال پیش در روســتاي همایون 

مشــغول تدریس بودم و با دانش آموزي آشنا 

شدم که در کودکی دچار سوختگی شـده بود. 

نمی توانســــتم زجر این کودك را ببینم و با 

اصرار زیاد از خانواده دختر اجازه گرفتم که او 

را بـراي درمان به تهــران ببــرم و تعداد این 

دانش آموزان بیشـتر و بیشــتر شد و در حال 

حاضــر 1100 دانش آموز تحت حمایت هاي 

معیشــــــتی و درمانی من قرار دارند. وي با 

تشـــویق والدین اش یک موسســــه خیریه 

تاســــیس کرد و به 1100 دانش آموزي که 

مشکلات پزشکی تحصیلی داشتند کمک می 

کند و همچنین براي زنان خود سـرپرسـت یا 

بد سرپرست شـغل ایجاد می کند. مطهرنیا از 

طریق کمک هاي مردم خیر و انسان دوستانه 

هـزینه هاي این کودکان را تامین مـی کند و 

همواره در تلاش اســـت افراد خَیري را براي 

کمک به مدرسه و دانش آموزانش پیدا کند تا 

با حل مشــــکلات، کیفیت آموزش را نیز بالا 

ببرد و امیدوار اسـت که سـایر خیرین از تمام 

نقاط دنیا او را یاري دهند. 

وي در پاسخ به این سوال که چه چیزي باعث 

شــــــد فراتر از یک معلم به دانش آموزانش 

خدمت کند، گفت: عشق و علاقه به بچه هاي 

محروم روستا و اینکه همیشـــه مشـــکلات 

دیگران را مشـــــکل خود می دانم باعث شد 

احســاس مســـئولیت زیادي در برابر دانش 

آموزانم داشته باشم و در حال حاضـر از تعداد 

هزار و صد فرزندي که دارم سیصــد نفر آ نها 

دچار بیماري هستند و مابقی مشـکلات دیگر 

دارند. از جمله فعالیت هاي خیـــــرخواهانه 

ایشــان تامین هزینه هاي تحصـــیلی دانش 

آموزان، پیگیـــــــري درمان دانش آموزان، 

کارآفرینی و اشـــــتغال خانواده هاي دانش 

آموزان،  شناسایی کودکانی که ترك تحصیل 

کرده اند و بازگرداندن آن ها به تحصیل است. 

او  در ادامه می گوید: علاوه بـر بیماري دانش 

آموزان و فقـر خانواده هاي آنها نبود مدارس و 

امکانات لازم از مشــــکلات دیگر مناطق کم 

برخوردار اسـت. مطهرنیا معتقد اســت براي 

کودکی که در خانواده با مشـکلاتی مانند فقر، 

اعتیاد و بیکاري دست وپنجه نرم می کند باید 

قدمی برداشته شود و این مشـکلات رفع شود 

تا کودك بتواند با خیال آسوده درس بخواند و 

به آینده اش فکر کند. وي عملکرد سیستم 

آموزش و پرورش را در رشــد و ارتقاي 

دانش آموزان ضعیف توصیف کرد و افزود: 

سیســتم آموزش پرورش  مشــکلات 

فـراوانـی دارد زیـرا مــی خواهد به دانش 

آموزان القا کند که به چه چیـزي فکـر بکنند 

ولــی در واقع باید چگونه فکــر کــردن را به 

کودکان یاد دهد و همچنین سیستم آموزشی 

کشــــــور در انتقال مهارت هاي زندگی  به 

کودکان تلاش نمی کند و دانش آموزان بعداز 

دیــپلم تـــنها یک مدرك دارند و از آموزش 

خیلــی چیــز ها بازمانده اند. او مـــی گوید: 

جوایـــزي که در همایش هاي مختلف به وي 

تعلق گرفته بود را صرف هزینه هاي درمانی و 

معیشـــــتی کودکان کرده است و هدفش از 

کاندید شــــدن در این دوره بنیاد وارکی نیز 

براي دریافت جایـزه یک میلیون دلاري بود و 

همه آن را صرف هزینه دانش آموزانش میکند 

و حتـی یک ریال از این پول را نمــی خواهد. 

مطهـرنیا در پایان به دغدغه هاي اجتماعـی و 

مدنی پرداخت و گفت: هزارن معلم و نیکوکار 

گمنام بهتر از من وجود دارند که مشــــغول 

یاري رسانی به جامعه خود هسـتند اما مراد و 

نیت من از قبول دعوت اهالی رســـــــــانه 

نمادسازي از خود نیسـت و براي مطرح کردن 

مشکلات شهرستان تاریخی ام، بیجار و استان 

فرهنگی ام کردســتان براي رشــد توســعه 

متوازن و پایدار اســــــت و می خواهم توجه 

مسئولان را به نقاط کم برخوردار کشـور براي 

رفع محرومیت جلب کنم و مســــــئولان به 

مشکلات کودکان بی امکانات و بیمار و درگیر 

فقر و  مشکلات زنان سرپرست واکنش نشـان 

دهند و منفعل نباشــــند و از فعالان مدنی و 

مطالبه گران درخواســـت حمایت دارم چون 

معتقدم ایران قوي با جامعه مدنی، قوي و پویا 

ساخته می شود.

آموزش و پـرورش ایـران تا کنون از وي 

تقدیر نکرده اســــت اما فداکاري این 

آموزگار باعث شـــد جزء 10 معلم برتر 

جهان قرارگیرد.

ثریا مطهرنیا، اهل کردستان اسـت و به عنوان 

معلم در روستاي حســــن تیمور شهرستان 

بیجار مشـغول تدریس است؛ وي زندگی خود 

را صـرف آموزش و کمک به درمان پزشــکی 

دانش آموزان نیازمند مـی کند. داراي مدرك 

آموزش ابتدایی، مدیـریت دولتـی، مدیـریت 

برنامه ریزي، علوم سیاسی و روابط بین الملل، 

حقوق بین الملل و دکتراي برنامه ریـزي مـی 

باشد. جایزه بین المللی بنیاد وارکی هر سـاله 

به بهترین معل مهاي دنیا، اهدا م یشــود، ثریا 

مطهرنیا امســـال نمایند هي منتخب ایران به 

عنوان معلم نمونه توســـط این بنیاد انتخاب 

شده است. 

ضعف عملکرد سیستم 

آموزش و پرورش در رشد 

و ارتقاي دانش آموزان 

مصاحبه با 

ثریا مطهرنیا

آموزگار فداکار کردسـتانی جزء 10 
معلم برتر جهان شــناخته شــد 

کارزار آب سنندج به منظور
 اعتراض به وضعیت 

آب شرب سنندج راه اندازي شد

آب شرب سنندج به لحاظ پارمترهاي 

کیفی و میکروبی کاملا سالم است

سالهاسـت که بازار کردسـتان نیز از این گرانی بی 

بهره نمانده و وضعیت اقتصادي مردم را تحت تاثیر 

قرار داده است. اگر در این روزهاي پایانی پاییز 

ایرانیان هرسـال آخرین شــب پاییز را که “شــب 

یلدا”یا “شب چله” می نامند با رسم و رسوم خاصی 

جشن می گیرند و آیین یلدا جزء کهنترین جشـن 

ایرانیان به شـمار می آید. برگزاري آیین شـب یلدا 

در مناطق مختلف کشور متفاوت است و هرکدام به 

شـیوه و رســم خاص خود آن را برگزار می کنند و 

آنچه مشـترك در میان همه اقوام مشــترك است 

تهیه آجیل، میوه و شیرینی براي این شـب اسـت. 

اما آنچه این روز ها شــیرینی شــب یلدا را به کام 

مردم تلخ کرده وجود کرونا ویروس در میان مـردم 

و از همه مهمتر گرانی افسـارگریخته حاکم بر بازار 

در تمام نقاط کشور است. 

گشــتی در بازار داشته باشید شاهد گرانی بیش از 

حد اقلام خواراکی خصــوصا آجیل و میوه خواهید 

بود و مـردمـی که توان خـرید ندارند و تنها به نگاه 

کردن به قیمت هاي ســرســام آور اقلام خوراکی 

بســنده می کنند. براي کســب نظر شهروندان به 

بازار ســنندج رفتیم و با آنها گفتگویی داشــتیم و 

طبق انتظارمان زبان همه به گلمندي از وضــعیت 

آشفته و نابسمان بازار می چرخید. احمدي یکی از 

شهروندان سـنندجی که به همراه مادرشـان براي 

خــرید به بازار آمده بودند گفت: قیمت اجناس به 

حدي بالاست که آدم را از خرید منصـرف می شود 

و از سـوي دیگر به خاطر رسـم و رســوم مجبور به 

خرید هسـتم و بیشــتر حقوق این ماه را باید فقط 

صـــرف خرید چند قلم جنس شـــود. احمدي با 

ابرازگلمندي از نظارت ها بر وضـــعیت بازار اذعان 

دارد که انگار هیچ گونه مسـئولی در این شهر براي 

نظارت وجود ندارد و کسبه ها هرقیمتی که دلخواه 

خودشان باشد بر روي اجناس می گذارند و ترسـی 

از کسی ندارند.کمی آن طرف تر با خانم مسـنی به 

گفتگو ایســتادم، او هم دل پري از آشفتگی بازار و 

قیمت ها داشـــت و گفت: انگار خدا با همه ما قهر 

کرده که روزبه روز وضـعیتمان بدتر می شـود. اگر 

اینطور باشد که ما که قشر فقیر جامعه هستیم باید 

فاتحه خودمان را بخوانیم و از گرسنگی بمیریم. 

او میگوید: آخرین باري که توانستم مقداري آجیل 

بخرم را به یاد ندارم.

 به بازار میوه فروش ها رفتم چرا که میوه اصــــلی 

ترین محصـــول مورد نیاز مردم در شب یلداست، 

آنجا هم همین آش و همین کاسه بود. کسـانی هم 

که در این بازار بــراي خــرید میوه آمده بودن دل 

خوشـی از قیمت میوه ها نداشــتن و به وضــعیت 

حاکم بـر جامعه معتـرض بودند. از خانمـی که دو 

کیســه میوه به دست داشت خواستم تا گفتگویی 

داشته باشم اما انگار من مسـبب گرانی بازار بودم با 

لحن تندي گفت: زندگــی را بــرایمان زهـــرمار     

کرده اید حالا آمده اید گزارش بگیرید که چه؟ و با 

همان صحبت ها از ما دور شد.   با چهره اي معصوم سوگندمان می داد که صدایش 

را به گوش مسـئولین برسانیم و بگوییم که با وجود 

این گرانـی ها دیگـر توانـی بـراي خـرید مایحتاج 

روزانه ي خود ندارند و روز به روز فقیــــرتــــر و 

مستمندتر می شوند.

تاخت و تاز کرونا، وضعیت نابســامان بازار، 

گرانی اجناس و افـزایش قیمت ها علاوه بـر 

تاثیر منفی که بر قدرت خرید و  معیشـــت 

مردم داشته بر روان و اعصــــاب مردم نیز 

تاثیرات منفی داشته و آستانه تحمل افراد را 

به سطح پایینی رسانده است.

تاخت و تاز گرانی افسارگریخته در بازارهاي کردستان 

چشمه ها کرده است  کیفیت نامطلوب آب، مردم سنندج را مهمان

کمپین حمایت از آب شرب سنندج
تا رسیدن به آب سالم در کنار مردم

خواهد بود

آب در کوزه و مردم سنندج 

همچنان تشنه لبان می گردند



وزارت راه و شهرسـازي در راسـتاي کمک به 

تامین مسـکن و پیشـرفت سریع پروژه هاي 

مســکن ملی  اقدام به ادغام طرح اقدام ملی 

مسکن با نهضت ملی مسکن نمود.

طبق آمار اعلام شده از سـوي وزارتخانه راه و 

شـهرسـازي در مجموع بیش از 3/6 میلیون 

نفر درسامانه ثبت نام و متقاضیان حدود 10 

هزار میلیارد تومان به حسـاب بانک مسـکن 

واریز کـرده اند که با ادغام این دو طـرح همه 

ثبت نام کنندگان از مزایایی یکســــــــان 

برخوردار خواهند شد. همزمان با شروع ثبت 

نام در طرح نهضـــت ملی که نوید ساخت و 

عرضه 4 میلیون واحد مســـکونی را تا سال 

1404 می دهد بازار مســــکن آرام گرفته و 

رشد قیمت ها در نیمه دوم سال متوقف شده 

است بررسی ها نشان می دهد قیمت مسکن 

در نیمه دوم ســال 1400 تحت تاثیر اجراي 

طرح نهضت ملی مسـکن با ریزش قیمت در 

برخی مناطق و ثبات قیمت در برخی مناطق 

دیگر مواجه شده است این در حالی است که 

بازار مســکن در شش ماه نخســـت سال از 

تقاضـاهاي سـرگردان رنج م یبرد و جمعیت 

زیادي که نتوانسته بودند در طرح هاي قبلی 

مســـــکن ثبت نام کنند به عنوان متقاضی 

مصــــرفی خانه در صف انتظار مانده بودند. 

طرح جهش تولید مسکن یا مسکن حمایتی 

که با روي کار آمدن دولت ســـیزدهم کلید 

خورد همزمان با سراسر کشــــور در استان 

کردســتان نیز اجرایی شــد و مطابق برنامه 

ابلاغیه وزارت راه و شـهرسـازي و بر اسـاس 

مطالعات طرح مصــوب مســـکن و آخرین 

تغییرات ابلاغیه این وزارتخانه در قالب طرح 

اقدام ملی و نهضـت ملی مسـکن در مجموع 

87 هزار و 239 واحد مســـکونی سهم براي 

استان کردستان پی شبینی شده است.

وي با اشاره به ثبت نام تعداد 2500خانوار در 

این طرح گفت: اعلام نهایی متقاضـــیان در 

این چهار شهر بعد از انجام بررسی مدارك و 

طبق اعلام وزارت راه و شهرسـازي، شـرایط 

ثب تنام براي متقاضیان نهضـت ملی مسـکن 

به این شرح می باشد: 

سن، معلولان جســمی و حرکتی و نخبگان 

علمی امکان ثب تنام را داشتند که با مصـوبه 

دولت هم اکنون آقایان مجرد بالاي 45 سال 

ســـن و بیماران خاص هم امکان ثب تنام را 

یافت هاند. همچنین دولت سیزدهم براي آنکه 

بتواند در جهت افـــزایش ازدواج و جمعیت 

فعالیت ویــژ هاي انجام بدهد، به وزارت راه و 

شـهرسـازي تکلیف کرده اسـت تا شــرایط 

ثب تنام براي سـایر مجردان را هم فراهم کند 

که جزییات آن بعدا اعلام م یشود.  

پی شتر بانوان خودسرپرست بالاي 35 سال 

پایش هاي لازم انجام خواهد شد و در سـایر 

شهرهاي استان نیز به تناسـب تولید زمین و 

مستند به مصوبات شوراي مسـکن استان در 

مورخ 1400/07/10 در بازه هاي زمانــــی 

مختلف ثبت نام به عمل می آید.

رضــایی ادامه داد: خوشــبختانه واحدهاي 

باقیمانده نیز داراي پیشـرفت مناسب بوده و 

با تمهیدات اندیشیده شده و هماهنگی هاي 

لازم با دسـتگاه هاي خدمات رســان و تعهد 

این دســتگاه ها ان شــااالله عملیات اجرایی 

مســــکن مهر در سطح استان کردستان به 

استثناي واحدهایی که مشـــــکل و پرونده 

حقوقی دارند تا پایان ســـال جاري به اتمام 

رســـیده و به متقاضـــیان تحویل و پرونده 

مسکن مهر استان بسته خواهد شد.

رضایی اذعان داشت: در خصــــــوص طرح 

جهش تولید یا نهضت ملی مسـکن نیز طبق 

توافقات انجام شـــــده در دوره هاي زمانی 

مختلف و براي شـهرهاي مختلف، با توجه به 

تامین زمین که در هر شــــهر اتفاق خواهد 

افتاد ســـــــــــــــــامانه ثمن به آدرس 

 saman.mrud.ir بازشــده و متقاضــیان 
واجد شـرایط می توانند ثبت نام کنند که در 

اسـتان کردسـتان مطابق برنامه ریزي انجام 

شــده و در گام اول در چهار شــهر ســـقز، 

دیواندره، دهگلان و شـــــهر جدید چناره، 

سامانه باز شده و ثبت نام متقاضـیان در حال 

انجام است.

به گفته مصــطفی رضایی معاون مســکن و 

بازآفرینی شهري اداره کل راه و شـهرسـازي 

کردســــتان، ثبت نام براي طرح اقدام ملی 

مســکن در سه نوبت انجام و تعداد 12500 

نفر متقاضی پایه شـده و تامین زمین در حد 

50 درصد براي متقاضیان انجام شده است و 

در شهر سنندج نیز در مناطق مختلف اراضی 

لازم مد نظـر قـرار گـرفته و به تـرتیب و بـر 

اســــاس زمان واریز وجه متقاضــــیان در 

پروژ ههاي مختلف، در حال جانمایی است.

معاون مســــــکن و بازآفرینی شهري راه و 

شهرسازي کردستان در خصــــوص آخرین 

وضعیت مســـــــکن مهر گفت: از مجموع 

واحدهاي در تعهد اسـتان، تنها 1074 واحد 

باقیمانده اســـت که از این تعداد 213 واحد 

خودمالک، 121 واحد در قالب تعاونـــــی و 

540 واحد نیز تفاهم نامه ســــــــه جانبه 

و200واحد نیز داراي مشکل حقوقی است.

وي یادآور شد: افرادي که در سنوات گذشته 

ملک مســـــکونی خود را از دست داده و بر 

اسـاس آیی ننامه امکان ثب تنام نداشـتند، بر 

اســاس شــرایط جدید امکان بهر همندي از 

طر حهاي حمایتی را پیدا م یکنند.

محمودزاده معاون وزیر راه و شــهرســـازي 

اذعان داشــته اســت: همکاران ســتادي و 

استانی حداکثر تا پایان دي ماه باید اراضی 2 

میلیون واحد مســکونی طرح نهضــت ملی 

مسکن را معرفی و مشـکلات آن را حل کنند 

و براي سقف 4 میلیون واحد مســـکونی هم 

زمان تعیین شـده براي اســتا نها و ســتاد 

حداکثر تا پایان ســال جاري تعیین شـــده 

است. وي تصــــــــریح کرد: تجاربی که از 

طـر حهاي قبل وجود دارد، در اجـراي طـرح 

نهضت ملی مسـکن ملاك عمل قرار گرفته و 

 GIS تمام پــروژ هها در محی ط هاي فنــی و

جانمایی شــده اســـت. همچنین اطلاعات 

تکمیلی آنها همزمان براي دســـــتگا ههاي 

خدما ترســان از جمله وزارت نیرو، خدمات 

گازرســانی و ... ارســال شـــده تا آ نها هم 

همـزمان بتوانند بــرنام هریــز يهاي خود را 

انجام بدهند تا بعد از اتمام پـــــــروژ ههاي 

مسکونی خدمات همزمان آماده باشد.

معاون وزارت راه و شهرسازي در خصـــوص 

شرایط ثب تنام طرح نهضــت ملی مســکن 

اعلام کرد: یکی از شـروط فرم ج ســبز بوده 

اســت و اینکه متقاضـــیان از اول انقلاب از 

امکانات دولتـــی بــــراي زمین یا وا مهاي 

یاران هاي اســتفاده نکرده باشــند. همچنین 

تاهل و سابقه 5 سال سـکونت در شـهر مورد 

تقاضا و عدم مالکیت خصـوصی متقاضیان از 

اول فروردین 84 از شــــروط اولیه بوده که 

وزارت راه و شهرسازي مکلف شده است تا دو 

شرط از پنج شرط اولیه را اصلاح کند.

وي ادامه داد: اصلاح دو شـرط از این شـروط 

به وزارت راه و شهرسازي تفویض شده اسـت 

که حتما انجام خواهد شـــد. ابتدا ســـابقه 

سکونت است که براي همه شهرهاي کشـور 

5 سال محاسبه نم یشـود به ویژه افرادي که 

از شـــهرهاي بزرگ به شـــهرهاي کوچک 

م یروند، زمان به 2 تا 3 ســال تقلیل خواهد 

یافت. همچنین در خصــوص سابقه مالکیت 

خصـــوصی هم بر اساس آیی ننامه قبل باید 

حداقل بیش از 16 ســال مالکیت نداشــته 

باشند که این حداکثر به 5 سـال کاهش پیدا 

م یکند.

محمودزاده نرخ سود تسـهیلات این طرح را 

18 درصد ذکر کرد و در خصوص جزئیات آن 

گفت: تســـــــهیلات در تهران و شهرهاي 

جدیدي که پوشــش جمعیتی تهران در آنها 

ثب تنام مــــ یکنند 450 میلیون تومان، در 

کلانشهرهاي بالاي یک میلیون نفر جمعیت 

400 میلیون تومان، براي مراکز اســـتا نها 

350 میلیون تومان، براي ســایر شــهرهاي 

کشـــور 300 میلیون تومان و در روستاها تا 

250 میلیون تومان است.

نشــریه اقتصــاد کــلان
دیدگاه خود را در مورد مطالب این صفحه براي ما ارسال کنید
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 مروري بر یک راه حل ناکارآمد

قرار است این شهرك بخشی از ضعف هاي شدید شهر سنندج در زمینه عرضه زمین شهري را کاهش دهد.

بنظر این کمترین در حوزه پزوهش شـهري در دو دهه اخیر گامهاي برنامه ریزانه مدیریت شـهري در نظام 

عرضه و تقاضاي زمین شـهري دچار سـه اختلال اسـاسـی زیر اسـت که مردم شـهرهاي اسـتان به ویژه 

سنندجیان را بسیار آزار داده، موجب کمبود خدمات و نارضایتی در زندگی شهري، پیشخوري ظرفیت هاي 

شهر براي دو دهه آینده ، ابتلا به امراض شهري همچون ترافیک و آلودگی هوا و تراکم نامطلوب شده است. 

این سه عامل مختل کننده محصــول مدیران شهري در حوزه تامین زمین شهري و شهرسازي عبارتند از:    

(با اذعان به شمولیت موضوع به شهرهاي بزرگ استان بر سنندج متمرکز می شوم)

در چند ماه اخیر موضوعی در محافل اداري و تخصصـی در عرصه مدیریت شهري بنام “شهرك نیشـتمان” 

سنندج مطرح شده و تصویب آن در مرجع مربوطه اعلان گردید. 

سنندج شـهري با سـطح میانه، قدرت 

اندك مرکزیت در میان شـــــهرهاي 

اســــــتان، پر ازویزگی هاي خاص و 

متمایز کالبدي و فضایی است.

1-منجمد ساختن محدوده شهر:

تقریبا هرآموخته شهرسازي این اصـل 

را قبول دارد که “اسـاسـاً هر شــهري 

داستان توسعه خاص خودرا دارد.” این 

داســتان در ســـاري با بندر عباس و 

هامبورگ با وین و نیویورك شـــرایط 

کاملا متفاوتی را بر آن شــهرها حاکم 

مــی کند. وظیفه مدیــران دخیل در 

توســـعه شـــهري شـــناخت دقیق     

قابلیت هاي توســـــــعه و همینطور   

مسئله هاي آن شهراند.

بر این اساس شکست ها و توفیقات در 

توسعه پیچیده ترین ساخته بشــــر-

شــهر-تبیین می شــود. در این میان 

بنظر می رسـد که مدیران شــهري در 

سـنندج نه شـناخت دقیقی از قابلیت 

هاي توسعه شهر دارند و نه مســــئله 

هاي شهري را بدرستی درك کرده اند. 

براي تبیین ادعاي خود توضـــــــیح 

مختصري خواهم داد.

این بحران ریشــه اي حداقل بیســت 

ساله دارد و محصـــــول غفلت است. 

حاصــل این غفلت را در رشـــد هاي 

انفجاري روستا هاي شهر شده! 

نارضایتی از حرکت در شـهر، ترافیک، 

آلودگی، آشـــفتگی ســــیما و منظر 

تخریب منابع اکولوژیک شهر همچون 

خاك شهري، چشــــمه ها و تپه ها و 

تبدیل کردن شــــــهر به تل هایی از 

ساختمان هاي نامانوس در محل هایی 

خاص که سوداگران تشخیص داده اند 

و بوروکراســی اداري در اطاعت از آنها 

مجوز صـادر واقدامات آنها را رســمی 

کرده است. نارضایتی همســـــایگان؛ 

تغییرات شــدید اجتماعی در محلات 

مخــــــــتلف، بورس بازي و جولان     

قیمت هاي نجومی قابل رقابت با مرکز 

و مناطق شمالی پایتخت، تعاونی هاي 

مســـــــکن با انبوهی از پرونده هاي 

قضایی، حجم بسیار بالاي پرونده هاي 

ماده 100، حذف فضــاهاي شهري به 

نفع سوداگري و بسیاري از چالش هاي 

دیگرهمگی نتیجه اصـــرار مدیران بر 

توسـعه عمدي شــهر در دو دهه اخیر 

اســـت. با در پیش گرفتن این رویکرد 

معضــــل آفرین، شهر بعنوان ماشین 

گریز از مرکز بزرگی عمل مـی کند که 

غول ســوداگري هر روز آن را روشــن   

می کند تا عده بیشـــتري از اقشـــار 

ضــعیف شــده بلحاظ مالی که عمدتاً 

اجاره نشـــــین اند را به خارج از شهر  

پرت کند. 

2-ناتوانی در پایش کلان شـرایط 

داثما درحال تاخیر سنندج :

این شـهر آرام گرفته درمیان ارتفاعات 

و با شکل کالبدي نه چندان آماده براي 

گســترده گی، شهري متراکم با زمین 

کم است. سالهاست مدیران شهري در 

رقابت میان دو گزینه گســترش افقی 

شهر و گســترش عمودي آن، دومی را 

انتخاب کرده اند. بنظر نویســـنده این 

ســـطور این انتخاب نتایج مطلوبی را 

براي “زندگی” در شـــــهر مهیا نکرد. 

دلایل بـرتــري دادن عمودي کــردن 

سـنندج رواج سـوداگري  تحت عنوان 

توسعه و اشتغال زایی، سـهل الوصـول 

بودن فروش شهر نســـــبت به تلاش 

صعب درگســـترش افقی شهر و عدم 

توجه به منافع پایدار شهر سنندج بوده 

است. متاسفانه برخی از مســــئولین 

اســــتانی نیز بر طبل  عمودي کردن 

شهر براي دو دهه اخیر کوبیده اند.

نتیجه این امـــــــــر بدون توجه به     

قابلیت هاي توسعه عمودي شـهر واقعاً 

ناگوار است و براي همگان ملموس. 

یکی از آنها قیاس محدوده اسـتاندارد 

یک شهر کوهسـتانی همراه با سنندج 

اســـت. آیا شــــهري با نیم میلیون 

جمعیت که مرکز اسـتان باشــد و در 

درون ارتفاعاتـــی این چنین آرمیده، 

باید 4 هــزار هکتار محدوده طـــرح 

تفصیلی میداشت؟ شهرهاي همسـان 

آن از چه میزانـی بـرخورداراند؟ چـرا 

مدیریت شهري به این موضوع مهم در 

دو دهه اخیر توجه ننموده اســــت تا 

عرضه زمین رانتی نشود؟ 

آسـاوله با 21.87 درصـد، دوشــان با 

12.6درصـد، قار 4درصـد، باباریز 3.2 

درصد، قلیان 8.1 درصد، سـرخه دزج 

9.67درصــد، ســراب قامیش 2.37 

درصد رشـد سـالانه جمعیتی دید که 

هر کدام نایسري را در آینده نوید 

می دهند. 

بـــــــــــزودي تامین خدمات این    

ســـکونتگاه ها بارهاي عمده اي را بر 

شهرداري نحیف سنندج خواهد نهاد. 

جاي تاسف است که از ریشــــه یابی 

پدید آمدن نایسر غافل شدیم تا پیامد 

آن شــکل گیري 5تا 10 ســکونتگاه 

دیگر باشد.

شـاید بگویید رانت زمین و افزایش آن 

ناشی از تورم عمومی کشور است براي 

رد این موضــوع به جدول زیر بنگرید 

که در روزنامه دنیاي اقتصـــاد (شنبه 

11 مرداد 1400 به شـــماره 5232) 

چاپ شــده اســت. تا بدانیم ما دچار 

تورم مضـاعف بر تورم عمومی کشـور 

بدلیل اصــرار بر ایده انجماد شــهري 

هستیم. این وضعیت در سال 1395-

97 وخیم تر نیز شد چرا که با تصویب 

طرح تپه هاي شــهري ســنندج 25 

درصد از سطح فضــــاي باز شهر نیز 

بدرســـتی براي حفظ منافع شـــهر 

منجمد گـــــردید اما مابه ازاي آن و 

تامین فوري آن تنها با افزایش تـراکم 

بی مهابا در کمیســـیون هاي ماده 5 

جبران شـــد که به معنی پاك کردن 

صورت مســـــئله و ناتوانی در درك 

مسئله شهر است.

خواننده عزیز به نظر شما دلیل چنین 

رشد انفجاري جمعیتی چیســت؟ آیا 

غیر از اصرار معنا داربیســـت ساله بر 

منجمد کردن لبه شهر است. 

دو دلیل دیگر براي غیر منطقـی بودن 

انجماد شهردارم: 

مدیریت شــــــهري بدلایل ناموجه      

لبه هاي شــــهر را منجمد می کند و 

براي بیســــــت سال توسعه شهري    

نظام مند و رسـمی در ســطح افقی را 

منکوب مــی کند در پـــی این اقدام 

نســنجیده سوداگران که هوشمندي 

ذاتی در ایجاد و کســـب فرصت هاي 

غیر رسـمی دارند در قالب اشــخاص 

حقیقـی و حقوقــی اقدام به معاملات 

رســمی زمین در لبه هاي شـــهري    

می کنند و حتی سـاخت و ســازهاي 

غیر رســــمی را با ترفندهاي زیرکانه 

شکل می دهند و گوش هایشــــان را 

براي شناسایی محل هاي توسـعه تیز 

مـی کنند. بدلیل عقب ماندگـی خود 

خواسـته مدیریت شـهري از آنها؛ هم 

داستان اینگونه تعریف می شود:

3-پاك کردن صورت مســـائل 

شهري:

بنا بــربخش الف از ماده یک آیین نامه 

اســــتفاده از اراضــــی، احداث بنا و 

تأسیســات در خارج از حریم شهرها و 

محدوده روســــتاها (1391/02/10) 

شهرك جاییست که:

اکنون هر اقدام آزاد سازي لبه ها منجر 

به ســودهاي کلان می گردد چراکه در 

زمان خود اجازه رشــــد افقی و تعادل 

سـازي در عرضــه و تقاضــاي زمین را 

ندادیم و رانت را ایجاد کرده ایم. رشــد 

روستاهاي مندرج در آمار فوق ناشی از 

رشد طبیعی روستاییان آنها نیســــت 

بلکه آنها تبدیل به کانون هاي دلالـــی 

زمین شده اند.

2)درآمدي بر مفهوم “شهرك”:

“ شـهرك: محلی که در خارج از حریم 

شهرها براي احداث واحدهاي مسکونی 

قابل تملک شخصــــی به همراه کلیه 

بناها و تأسیســات مورد نیاز عمومی و 

اجتماعی ســکنه به صــورت مجتمع 

براي ســـکونت دایم و تأمین نیازهاي 

عمومی و اجتماعی و رفاهی شــاغلین 

بخشهاي مختلف اقتصادي و اجتماعی 

یک منطقه و یا به منظور اســـــتفاده 

گردشگري، تفریحی، زیارتی، تجارتی، 

تحقیقات و فنّاوري و سـایر شـهرکهاي 

تخصــصـــی (به استثناي شهرکهاي 

صــنعتی که تابع ضــوابط خاص خود  

می باشـد) ایجاد و توســط هیات امنا 

اداره می گردد.”

همانگونه که ملاحظه میگـردد درآیین 

نامه مزبور مهمترین ویژگی شـهرك از 

لحاظ استقرار توجه به توسعه منفصـل 

سکونتگاه هاي شهري به جهت استقرار 

بهتر نقاط زیسـتی برگرفته از الگوهایی 

چون طرح هاي مجموعه شــــــهري 

متشـــکل از یک شهر مادر با اقمار آن 

است که در تعدادي از کشورهاي جهان 

بعنوان تجریه هایی موفق مطرح شـده 

است. اما در سال 1399 مدیریت کلان 

شهرسازي و معماري کشور بطور کامل 

تغییـر جهت داده و در قالب بازبینـی و 

اصلاحیه، جهت گیري شهرك سازي را 

دچار چرخش 180 درجه کرده اسـت. 

بنابر دستور العمل ترویج شهرك سازي 

1399/02/08 شورایعالی شهرسازي و 

معماري ایران شــهرك اینگونه تعریف 

شده است:

شـهرك مجموعهاي سـکونتی فعالیتی 

اســت، که در خارج از محدوده و حریم 

شهرها، با حدود معین و محصـور، براي 

پاسـخگویی به نیاز سـکونت دائم و غیر 

دائم (اقامت)، ارائه خدمات تخصصـی و 

یا تولید، به همراه فضـــــاهاي جانبی 

موردنیاز، ایجاد، و در چارچوب قوانین و 

ضــوابط دســتگاه هاي ذیربط، داراي 

طرح مصـــوب، پروانه تأسیس و مجوز 

بهرهبرداري بوده، با مسئولیت و توسط 

هیأت امنایی که وفق مقررات تشــکیل 

شده است، اداره میشود.

در دســتور العمل جدید موقعیت خارج 

از حریم شـــهرها به خارج از محدوده و 

حریم تغییر یافته اســـــت که  در اینباره 

ذکر چند نکته ضروري بنظر می آید:

حال پس از دو دهه غفلت بــــــناگاه 

مدیریت شــهري که دیگر زمینی براي 

تامین مســــکن طرح هاي ملی ندارد 

بفکر شـهرك ســازي افتاده اما چنین 

اقدامی بســـیار دیر و از اهداف خود به 

دور و ابتر و ناپایدار و ناکارآمد اسـت که 

در زیر آنها را بر می شمرم اما قبل از آن 

بر ایرادي قانونی متمرکز می شوم:

1-2:از نظـر این حقیـر حـرف رابط “و” 

دراین عبارت جنبه تاکیدي داشـــته وبه 

معنی امکان سـاخت شــهرك در حریم 

شهر نمی باشـد بلکه از انجا که محدوده 

از حریم کوچکتر اســت حرف “و” آن 

دوم: عدم درك چالش اصلی سنندج:

کمبود 1182 هکتار زمین شــــهري -که البته میتوان 

اثبات نمود توسـعه میان افزا خوشــبینانه بوده و میزان 

کمبود زمین بسی بیشـتر از این مقدار است- در شهري 

چون سـنندج بیانگر غفلت چندین ســاله در پایش این 

کمبود و رفع آن در زمان خود اســت چرا که عدد مزبور 

رقم بســیار بزرگی است و معضــل مزبور حاصل نیازي 

یکباره و آنی نیســــــت. بنابر این میتوان واژه “غفلت 

شهرسازانه” بدان نهاد. در واقع یکی از مهمترین وظایف 

ارگان موظف به سنجش وجود یا اتمام زمین شـهري در 

محدوده شهري انجام نشــــــده است. دیدبانی توسعه 

فیزیکی شهر بدرستی انجام نشـده و معضــل حاصل از 

انجماد نادرست محدوده شهر در قالب امراضی همچون 

گرانی بیش از حد زمین، سـوداگري در لبه هاي شــهر، 

سـکونتگاه هاي روســتایی با رشــد جمعیت انفجاري، 

تخلفات ساختمانی غیر قابل کنترل نشـــان داده است. 

شهر همچون ارگانیسـم زنده از درون و لبه هاي خود به 

این تشخیص نادرست-انجماد شهر- واکنش هاي بیمار 

گونه خود را سالهاست نشـان داده و بسـیار جاي تاسف 

است که بدان بی توجهی شده است.

4)برخی داده هاي مربوط به پروژه نیشتمان:

مطابق داده ها جمعیت سـنندج در سـال 1395 برابر با 

412767 نفراســت. پیش بینی جمعیت براي ســـال 

1410 خورشیدي 613702 نفر است. تفاوت مابین این 

دو عدد برابر با 200935 نفر جمعیت است. بنابر همین 

پیش بینی ها تصـور شده که 82688 نفر جمعیت مازاد 

بر ســال 1395 را میتوان از طریق پروســـه تخریب و 

نوسازي پلاك هاي مسکونی در درون بافت موجود شهر 

و ساخت و ساز بر اراضی خالی کمیاب درون شهر! جاي 

داد بنابر این تامین زمین شـــهري در خارج از محدوده 

قانونی و حریم شهربراي 118247 نفر ضـروري خواهد 

بود. پیش بینی شـــده که براي اســـکان این میزان از 

جمعیت 1182 هکـتار بطور ناخالص زمـین مورد نـیاز 

است. این داده ها به این معناست که سنندج کنونی هر 

ســــــال 5512 نفر را در خود جاي داده و خواهد داد. 

افزایش هشـــــتاد و دو هزار نفري جمعیت در این بازه 

زمانی عملا به معنی فرسودگی بیشــــتر زیرساختها و 

شـدت اسـتفاده از منابع موجود اسـت که توســعه انها 

سالهاست امکانپذیر نشده است.

3)برخی داده هاي کلی در زمینه وضـعیت کلی کمبود 

زمین و مسکن شهري در سنندج:

سالهاست که در کمیســــیون هاي ماده 5 ایده توسعه 

عمودي پارادایم غالب است. این ایده توسط سـه مرجع 

تشویق می گردد. سوداگري ساخت و ساز رانت مناسبی 

درساخت طبقات مازاد کشـف کرده است. شهرداري که 

با صرف کمترین هزینه براي زیر ساختها و فشار بیشـتر 

بر زیر ساختها و نیاز مالی شدید و سـریع الوصـول بودن 

درآمد حاصـــــل از عوارض طبقات مازاد این جریان را 

تشــویق نموده و ضلع سوم مشــوق عمودي سازي نیز 

کمیســــــیون هاي ماده 5 است که بدلیل صعوبت در 

پیگیري ایده گسـترش افقی شهر مرتباً به رسمی کردن 

تقاضاي دو ضلع دیگر می پردازد.

بر تعدادي از داده ها مروري کنیم:

2-2: توجه شود که در متن مصــــوبه شورایعالی گفته 

شده دستور العمل جدید اصلاحیه و بازنگري آیین نامه 

است. این ادعا بســــیار جاي تعحب دارد چرا که نفس 

آیین نامه همانگونه که از عنوان آن بـر مــی آید:” آیین 

نامه استفاده از اراضی، احداث بنا و تأسیسـات در خارج 

از حریم شهرها و محدوده روستاها” است.

دورا باهم آورده و بر هم جمع جبري نموده است. پس از 

دیدگاه تفســـــیر متن کماکان احداث دردرون حریم 

ممنوع است.

اول: دو دهه غفلت: 

سـوم: برتري دادن ایده توسـعه توســعه عمودي بر 

توسعه سطحی:

نکته دیگر اینسـت که بدلیل رانت شدید زمین شهري و 

تالی آن توزیع آن بشـــدت نامتقارن است چراکه تعداد 

ثبت نام هاي طرح ملی براي مســکن ده هزار خانوار اما 

میزان عرضــه در حد 50% آن قابل تامین اســت البته 

اراضی تخصــــیصــــی هم از معیارهاي زمین شهري 

استاندارد همچون دسـترسـی، دسـترسـی به خدمات، 

تراکم کم و غیره تا حد زیادي برخوردار نیسـتند. کلیت 

آمارهاي و تحلیل هاي پیوسته  آنها بیانگر سـه رویکرد 

اشتباه درمدیریت شهري است:

سوم: موضوع مهم دیگر اینســــــت که ظاهرا مدیریت 

شهري در پیش بینی هاي خود دور زدن اراضـی اطراف 

پادگان لشکر را مدنظر قرار داده است با نگاهی به نقشه 

بجاي بازگشــتن از ایده انجماد شهري، وتغییر رویه راه 

حل مدیریت شهري بر دو شیوه بسـیار خطرناك استوار 

شده اسـت اولین آن الحاقات تکه تکه در مقیاس 10-5 

هکتاري به شـــهر در بخش هایی اســــت که به دلیل 

ظرفیت کم و واگذاري نهادي، تشـــــدید رانت زمین و 

ســوداگري را به همراه داشــته اســت و دومین روش 

خطرناك که در زیر بدان می پردازم تشــدید استفاده از 

زمین از طریق عموي ساختن است.

که اگر تاکید و تمرکز آن بر خارج حریم شــــــهرها و 

روسـتاها دچار جرح و تعدیل گردد که متن آیین نامه و 

هدف غایی و محتوایی آن که توسعه منفصـــل است از 

حیز انتفاع خارج شـــده اســـت و درواقع با صــــدور 

دستورالعمل ترویج شهرك سـازي، روح آیین نامه مرده 

و تغییر ماهیت ان اساسی اسـت. چراکه همانگونه که در 

توضــیح دلایل صــدور آیین نامه جدید آمده توســعه 

متصل مبنی کار شهرسازانه قرار گرفته است. که با روح 

آیین نامه و تاکید محض آن بر توسعه منفصـل مغایرت 

تام دارد.بنابر این بنظر این کمترین اتلاق اصــلاحیه یا 

بازنگري موجه نبوده و موضـــــوع از جنبه حقوقی نیز 

داراي ایراد است.

بنابر اطلاعات و داده هاي برداشت شده توسـط طراحان 

ایده نیشتمان داده ها بیانگر وخامت وضعیت سنندج از 

جنبه عرضــه رســـمی، قانونمند و اســـتاندارد زمین 

شهریست. 

نکته دیگر که باید بدان توجه کرد اینست که آمار مزبور 

-با هر دقتی که تهیه شده باشد-تقاضـاي سـوداگرانه و 

خانه هاي خالی براي ســــوداگري را مد نظر قرار نداده 

است. در کشـــور 22 میلیون خانوار و 24 میلیون واحد 

مســکونی وجود دارد اگر این تعداد واحد مســکونی را 

عمل سـوداگرانه تلقی کنیم به عدد 10درصـد خواهیم 

رسید بنابراین  عدد 26000 واحد مســـکونی در قالب 

توسـعه میان افزا در درون محدوده کنونی ســنندج در 

دو پایه اقتصـادي لجسـتیک و گردشگري نیز براي این بازه زمانی 15 ساله قابل تصور است.

سکونتگاه پیش بینی شده است که انگیزه از تعریف این 

دو بنیان، نزدیکی به شبکه راه هاي دسترسـی با قابلیت 

اتصال مرزي و همینطور شهر خلاق موسیقی بوده است 

که تحلیل امکانســــجی اسن دو چایه به زمان دیگري 

موکول می گردد.

5)اساسی ترین ایرادات وارده بر پروژه موسوم به 

نیشتمان:

شهرك موسوم به نیشتمان پس از تهیه لیسـت کوتاه از 

چند نقطه پیشــنهادي و سپس انتخاب نهایی میان دو 

گزینه در حوار روستاي سرخه دزج و با مسـاحت  403 

هکتار و با فاصـله از شــهر مادر (ســنندج) به میزان 3 

کیلومتر توسط مراجع مربوطه تصــویب شده است -هر 

چند ایراد حقوق مربوط به مفهوم شــــهرك همچنان 

بنظر نویسـنده پابرجاست- این شهرك در داخل حریم 

شهر و شمالی ترین لبه آن در شمال پادگان لشــکر و با 

فاصـــله از آن قرار دارد. این شــــهرك بنابر اطلاعات 

طراحان آن براي اســـکان 28000 هزار نفر از دو طبقه 

سکونتی نیازمندان مســـکن در طرح هاي ملی و خانه 

دومی ها پیش بینی شده است.

اول: شـهرك مزبور در افق اجراي آن تنها براي 28000 

نفر اسکان پیش بینی شده اسـت. توجه تان را به کمبود 

1182 هکتاري زمین و 118247 نفر شـهروند نیازمند 

اسکان رسمی جلب می نمایم.

دوم: شـــــهرك براي دو طبقه کاملا متفاوت اجتماعی 

طراحی شده است؛ طبقه نیازمند مسـکن ثبت نامی در 

طرح ملی و خانه دومی هاي ثروتمند که علی القاعده از 

تیپ متفاوتی براي اسکان اسـتفاده میکنند که تلفیق و 

 Gentrification  تـرکیب این دو حتـی در قالب مفهوم

هم باشد جاي سوال دارد.

چهارم: مدیریت قطعه قطعه: یکی از بدترین شـــیوه 

هاي طراحی سـکونتگاه ها در داسـتان توســعه شــهر 

سنندج، الحاقات جزء به جزء و لکه به لکه به شهر است؛ 

در پهنه موضـــوع بحث 5 جزء پهنه وجود دارد که تنها 

نیشـتمان که اتفاقا دورترین پهنه به شهر است مصـوب 

شده است؛ مدیریت شـهري با عدم تهیه یک کلان طرح 

یکپارچه مفهوم کژ توسعه گی را بطور کامل به منصـــه 

ظهور رسـانیده اسـت و یک اشــتباه تراژیک را رقم زده 

است.

پنجم: چالش دســترســی از مهمترین ایرادات بر طرح 

است. مهمترین رکن در ایجاد سکونتگاه هاي منفصــل 

دسترسی به شهر مادر است به رغم ادعاي متصـل بودن 

شهرك نیشــتمان به شهر مادر چالش دسترسی بدلیل 

ماهیت خوابگاهی ســـــکونتگاه مورد کم توجهی قرار 

گرفته و اتصــال به شبکه هاي شهري و نحوه اجراي ان 

حتی قبل از آماده ســازي اراضـــی عملا فاقد متولی و 

امکانپذیر نیست.

ششم: تاثیر طرح بر سوداگري: وضعیت تهیه طرح بگونه 

ایست که سوداگري در معاملات سمی زمین دردو پهنه 

را فرهم میسازد. پهنه اول حد فاصل لبه شمالی زمین با 

شبکه معابر برون شهریســــــت و پهنه دوم حد فاصل 

جنوب شـهرك تا منتهی الیه شـمالی پادگان اسـت که 

بعنوان محوده 600 هکتاري شناسایی شده است.

سوال اول این اسـت که با فرض بعید تحقق این اسـکان 

تکلیف جمعیت مابقی چیسـت؟ برنامه کنونی مدیریت 

شهري براي این افراد و نیازهاي آنها چیســــت؟ دقت 

کنید که شروع بازه زمانی سال 1395 بود و از تقســیم 

118247 نفر به 15 سال، سالی 7833 نفر تعهد اسـت 

که با گذشـــت 5 ســـال از ســــال 1395 هم اکنون  

میبایســـــت 39415 نفر را در خارج از محدوده شهر 

(خارج از حریم شهر) جاي میدادیم!

1-آیا چنین تدبیـري با پـروتکل هاي پدافندي وپدافند 

غیر عامل پادگان منطبق است؟ آرزوي پژوهشـگر اتفاقاً 

اینســــت که منطبق باشد تا بتوان سوال دوم را مطرح 

کنم که اگر اســــاســــا احاطه پادگان با کاربري هاي 

مسـکونی ممکن است آیا زمان به پیش کشــیدن طرح 

جابجایی پادگان لشکر با حفظ حقوقات قانونی ایشان و 

سهیم ساختن آنها در توسعه اراضـی و پیش بینی محل 

مناسب براي ایفاي نقش بهتر پادگان نرسیده اسـت؟ با 

احاطه پادگان با کاربري هاي شهري و مســـــکونی آیا 

قابلیت هاي نظامی آن همچنان حفظ می گردد؟

هفتم: نحوه تصـویب و اطلاع رسانی طرح: از زمان بندي 

نامناسب تصویب طرح (همزمانی با جابجایی شهردار ئ 

شروع بکار شـوراي شـهر جدید) که بگذریم؛باید به بند 

34 (الحاقی 1382/07/06) ماده 71 وظایف شـــوراي 

اسلامی شهر ذیل قانون تشــکیلات وظایف و انتخابات 

شوراهاي اسلامی کشـور و انتخاب شهرداران مصــوب 

ها این موضـوع پیداسـت که چهار پهنه اراضــی ارتش، 

اراضی محدوده توسعه، اراضی 600 هکتاري براي خرید 

توسعه و شهرك نیشـتمان بدین گونه جانمایی شده اند 

که دو سوال مهم را پیش میکشد:

1375/03/01 اشاره کرد:

بر این اســاس و با توجه به اطلاع طرح جامع شــهرك 

نیشتمان و اعلان آن توسط مراجع ذیربط، کنترل انجام 

این بند توسط شوراي اسلامی شهر سنندج و تشــکیل 

جلسـات کارشناسی مربوطه در این شورا (شوراي دوره 

پنجم و ششــم) قبل از تصــویب در مراجع مربوطه آیا 

انجام شده است؟

همچنین باتوجه به لزوم اعلان طرح هاي شــهري براي 

شهروندان و ارایه مستندات بنابر دستور وزیر محترم راه 

و شهرسازي اطلاع رسـانی صـحیح و شـفافی تابحال به 

انجام نرسیده است.

هشــــتم: رابطه با روستاهاي همجوار: محدوده 

شهرك نیشتمان در همجوار کامل با دو روستاي آجگره 

و ســرخه دزج قرار دارد؛ این دو روســـتا بدلیل چنین 

مجاورتـی در آتیه کاملا تغییـر ماهیت داده و بعنوان دو 

محله  منفصــــل با ماهیت سکونتگاه غیر رسمی براي 

نیشـــــتمان عمل کرده و هم اکنون نیز به کانون هاي 

معاملات رسـمی زمین تبدیل شـده اند. با پایش قیمت 

زمین در این دو سکونتگاه صحت این ادعا ثابت میگردد. 

دردآور آنکه تقدم این افزایش قیمت و ساخت و سـاز در 

این دو سکونتگاه بســــی زودتر از شروع عملیات آماده 

سازي شهرك مزبور است.

دهم:رابطه با پتانســیل هاي زیســتی (تپه ها و 

چشــــمه ها): در این مطالعات تاثیر اعمال ضوابط 

محدود کننده تپه هاي واقع در حریم شـهر و همینطور 

کنترل وجود مســر چشـــمه ها و منتزع کردن آنها از 

توسعه بچشم نمی خورد که جاي سوال است.

همچنان عقیده دارم که اغییر پارادیم غالب از توســـعه 

عمودي و انجماد شهرهاي استان علی الخصـــــــوص 

سنندج، توسعه جزیی و تکه پاره که منافع کل شهرها را 

دربر ندارد، غفلت از دیدبانی مداوم زمین شهري موجب 

این کژ توسـعگی مزمن شـده اسـت امابا وجود تنگی 

زمان، هیچگاه تلالو نور امید از شهررخت نبسـته است و 

فرصت براي اصلاح روندها باقیست.

نهم: اهمیت نقش و حالت اراضی کشـــاورزي و 

باغات در محدوده پـروژه: بـرابـر داده هاي پـروژه با 

توجه به نکته مهم دیگري بچشــــم می خورد؛ از 403 

هکتار محدوده شهرك 144 هکتار آن اراضـی ملی بوده 

که تحت تصـــرفات غیر قانونی اند و 100 هکتار نیز در 

شـیب هاي نامناســب براي بارگزاري قرار دارند. چنین 

آماري نشــــــان دهنده تحقق پذیري اندك پروژه در 

شرایط عدم تدوین سازوکارهاي نظارتی و پیشــدستی 

سوداگري بر طرح هاي توسعه شهریســت.50 هکتار از 

اراضی نیز شخصـــی بوده که عمدتا باغ بوده و با اجراي 

پـروژه احتمالاً تبدیل غیـر قانونــی این باغات در طول 

زمان به کاربري مسکونی را شاهد خواهیم بود.

میتوان موارد متعدد و بسیار مهم دیگري همچون نقش 

کمرنگ و حتی بیرنگ شـــــهرداري در مراحل تهیه و 

تدوین این طرح و همچنین توجه به موضـوع تامین آب 

و عدم اظهار نظر واضح و شفاف در خصوص نحوه تامین 

پایدار نیاز آبی سکنه نیشـــــتمان ازآن جمله بوده که 

میتوان آنها را بر این ضـــــعف ها افزود لیکن به همین 

تعداد بسنده میکنم.

“بررسی و تایید طرح هاي هادي و جامع شـهرسـازي 

و تفصــــیلی و حریم و محدوده قانونی شهرها پس از 

ارایه آن توسـط شـهرداري و ارســال به مرجع ذیربط 

قانونی جهت تصویب نهایی”

صدور نخستین  نشان حلال براي 

آدامس و لواشک در کردستان 

یزدانی افزود: در جلسه ي کمیت هي علائم که با حضور 

حاج آقا محمدي کیا نماینده ولی فقیه و ناظـر بـر امور 

حلال سـازمان ملی اسـتاندارد و کارشــناســان امور 

اسلامی حلال اداره کل برگزار شد، پروانه کاربرد نشان 

حلال براي فراورده هاي آدامس و لواشــــــک واحد 

تولیدي سـقز سـازي کردســتان با توجه به شــرایط 

مناسب واحد تولیدي صادر شد.

وي با بیان اینکه ســازمان ملی اســتاندارد ایران تنها 

مرجع رسمی اعطاي نشان حلال در کشور و هماهنگ 

کننده میان دستگا ههاي اجرایی کشــــــور در حوزه 

تجارت و محصـــــولات حلال است، گفت: واحدهاي 

تولیدي به ویژه واحدهاي صادرات محور براي دریافت 

استاندارد حلال م یتوانند به ادار هکل استاندارد استان 

مراجعه کنند.

ژیلا یزدانی مدیرکل اسـتاندارد اسـتان کردسـتان، در 

خصــوص صدور نشــان استانداردمحصــولات اظهار 

داشـــت: صـــدور پروانه اســـتاندارد حلال براي هر 

محصـــولی با درنظر گرفتن آیت مهاي تعیین شده و از 

روي چک لیسـت صادر شده از سازمان ملی استاندارد 

ایران انجام م یشود و این مهم براي هر نوع محصـولی 

متفاوت است.

گازرسانی به روستاهاي صعب العبور و 

نقاط صفر مرزي استان کردستان

احمد فعله گري مدیر عامل شرکت گاز استان کردسـتان 

گفت: گازرسـانی، نگهداري و انتقال گاز  به داخل منازل 

روستاهاي نقاط کوهســتانی استان بســیار سخت بود و 

گازرسانی به مناطق صعب العبور و نقاط صفر مرزي جزو 

شاهکارهاي شرکت گاز استان کردستان است. 

احمد فعله گري افزود: در اسـتان کردسـتان روسـتاهاي 

صعب العبور بســیار زیاد است و گازرسانی به این مناطق 

کوهســـتانی و سخت ثمره تلاش و زحمات همکاران در 

استان و همکاري و تعامل سایر سازمان هاست. 

وي با بیان اینکه وقتی به شــــهر یا روســــتایی مرزي 

گازرسانی میشــود مســـئله قاچاق خودبه خود منتفی 

میشـود، افزود: کنترل سوخت مایع و جلوگیري از قاچاق 

آن دشوار بود و تبعات ناشی از آن براي کشـور بسـیار بود 

به همین دلیل گازرسانی به این مناطق از اهمیت خاصی 

برخوردار است.

وي با بیان اینکه  مردم قددردان این زحمات هســتند و 

م یدانند که جمهوري اسلامی چه خدمات ارزشمندي به 

آنها ارائه داده است، اظهار داشـت: با توجه به اینکه تامین 

ســوخت مایع به این مناطق صــعب العبور هرســاله به 

سختی و با مشـــقات فراوان انجام م یگرفت، شرکت گاز 

کردســتان براي هموار شــدن و رفاه خال مردم اقدام به 

گازرسانی کرد هاند.

حفاظت ازبافت تاریخی شهرسنندج با 

اجراي پروژه هاي بازآفرینی

عرفان مرادي مدیر کل راه و شهرسـازي کردسـتان با بیان 

اینکه ســــــه مورد از پروژه هاي در حال اجراي طرح باز 

آفرینی شــهري ســـنندج مربوط به حوزه  بافت تاریخی 

شهري است، اظهار داشت: این طرح ها شـامل مرمت خانه 

تاریخی عمارت رشــــــیدي، میدان و بقعه پیرعزیزاالله و 

سـاماندهی پیاده راه محله آغه زمان اســت که براي حفظ 

اصالت تاریخ شهري اجرا می شود.

مرادي با بیان اینکه عمارت رشیدي سـنندج با دو میلیارد 

و 180میلیون ریال اعتبار و 90درصد پیشرفت فیزیکی در 

حال مرمت اسـت، گفت: این خانه از املاك در اختیار راه و 

شهرسازي اسـت که پس از اجراي طرح پیاده راه سـازي و 

اتصـال این محله به سراي علیدي براي انجام فعالیت هاي 

فرهنگی تغییر کاربري داده می شود.

وي تاکید کرد: طرح پیاده راه تاریخی و فرهنگی محله آغه 

زمان سـنندج به عنوان اولین طرح بازآفرینی شــهري در 

محله هاي تاریخی استان کردسـتان به طول 350 متر در 

دو مرحله در حال اجراسـت که براي مرحله اول آن حدود 

54 میلیارد ریال اعتبار تخصیص یافته است.

ثبت 10 اثر میراث ناملموس کردستان 

در فهرست ملی کشور

یعقوب گویلیان مدی رکل میرا ثفرهنگی، گردشــــگري و 

صنای  عدستی کردستان گفت : در جلســه شوراي ملی ثبت 

میـرا ثفـرهنگـی ناملموس در وزارت میـرا ثفـرهنگــی، 

گردشگري و صنای عدستی برگزار شد، استان کردسـتان به 

دفاع از 10 پرونده میراث ناملموس پرداخت.

مدیرکل اداره میرا ثفرهنگی کردستان با بیان اینکه تمامی 

این پـروند هها با توجه به ثبت جهانـی منظــر فــرهنگــی 

هورامان از این منطقه انتخاب شـده بودند، افزود: ســهمیه 

استان کردستان در سـال 1400 تعداد هفت پرونده بود که 

ســه پرونده اضــافه بر تعهد اســـتان ارائه و ثبت شـــد. 

خوشبختانه توانسـتیم این 10 اثر واجد شرایط را که شامل 

معماري خشــک هچین هورامان، رسم جمعانه در هورامان، 

شیوه تهیه آش آیینی هلوشین، شیوه تهیه نان گیت همژگی، 

مهارت ساخت کرسـی قرآن، مهارت سـاخت شـانه چوبی، 

مهارت ساخت لتري (دوك ن خریسی)، شیوه ساخت تسبیح 

ون، بازي قولان و بازي خلیران، ثبت ملی کنیم.

برخورد قضایی با استخراج کنندگان 

غیرقانونی رمزارزها

روابط عمومی شرکت توزیع برق کردستان مراکز غیرمجاز 

استخراج رمزارزها را تهدیدي براي صنعت برق کشـــور و 

استان کردستان خواند وهشـــدارداد: برخورد با استخراج 

کنندگان غیرقانونـی رمـزارزها باکمک مـراجع امنیتـی و 

انتظامی در دسـتور کار جدي این شـرکت قرار دارد، ازاین 

رو با توجه به اینکه استفاده ازماینرها ، بدون مجوز قانونی، 

کســـب و کاري غیرقانونی محســــوب  و باعث آسیب 

رساندن به اموال عمومی و تضـییع حقوق مشـترکان برق 

میشود، به شدت با آنان برخورد میشود.

مجددا به تمامی مصــــرف کنندگان غیرمجاز رمز ارز که 

بصورت مخفیانه و با سواستفاده ازاشتراك برق، این انرژي 

حیاتی را به هدر می دهند اکیدا هشــدارداده میشــود به 

سرعت فعالیت هاي خود را متوقف کرده درغیراینصـورت 

بر اساس ضوابط جدید ابلاغی و حســــب هماهنگی هاي 

بعمل آمده ضـمن قطع اشــتراك برق و جمع آوري لوازم 

اندازه گیري و تجهیزات جانبی آنها، خسارت وارد به شبکه 

برق از آنان محاسبه و اخذ خواهدشد. همچنین درصورتی 

که مراکز استخراج رمز ارزها که باسوء استفاده ازانشعابات 

قبلی مانندکشــــاورزي یا صنعتی به اینکارمبادرت کنند 

ضمن جمع آوري انشـعاب و اعمال جریمه هاي سنگین و 

صـدور تعدیلی براسـاس نرخ برق صـادراتی، با مالکان آن 

نیزاز طریق معرفی به مراجع قضــــایی و امنیتی برخورد 

قانونی خواهدشد.

طرح نهضت ملی نویدي براي ساخت و عرضه

 4 میلیون واحد مسکونی تا سال 1404

مجموع 87 هزارو 239 

واحد مسکونی سهم استان 

کردستان از طرح اقدام ملی 

و نهضت ملی مسکن شاهو کشاورزي  

پژوهشگر و منتقد در حوزه شهري

دانش آموخته معماري و طراحی شهري

مترجم کتب تخصصی طراحی شهري با 

سابقه تدریس در رشته شهرسازي و طراح 

پاره اي از پروژه هاي بزرگ فضاي شهري 

در سنندج



نشــریه اقتصــاد کــلان
دیدگاه خود را در مورد مطالب این صفحه براي ما ارسال کنید

WWW.EGHTESAD-KALAN.COM نشــریه اقتصــاد کــلان
دیدگاه خود را در مورد مطالب این صفحه براي ما ارسال کنید

WWW.EGHTESAD-KALAN.COMنشــریه اقتصــاد کــلان
دیدگاه خود را در مورد مطالب این صفحه براي ما ارسال کنید

WWW.EGHTESAD-KALAN.COM63

 6. تهیه برنامه جامعه هر شهرسـتان براي بخش 

کشاورزي.

 4. تعریف برنامه هاي کارشناسی به مســـــتمر 

هدایتی در حوزه اقتصــاد کشـــاورزي استان از 

طریق رسانه هاي شنیداري و دیداري و ....

پیشـرفته ترین تکنیک هاي اقتصـادي همچون  

تابع تولید و مدل هاي برنامه ریزي میباشـــــد. 

اقتصـاد کشـاورزي، از مفاهیم نظري اقتصـاد به 

منظور پاسخگویی به مشــکلات کشـــاورزي و 

تجارت محصـولات کشــاورزي بهره میگیرد. در 

آغاز پیدایش علم اقتصاد کشاورزي، متخصّصین 

این رشــــته صــــرفاً از نظریات و تئوري هاي 

اقتصـــــــــادي، براي حلّ مشـــــــــکلات                                 

اقتصادي بخش کشاورزي استفاده میکردند. امّا، 

در دوره ي معاصـــــر و به ویژه در ربع آخر قرن 

نوزدهم و میانه ي قرن بیسـتم، موضوع اقتصــاد 

کشــاورزي در ابعاد و شاخه هاي فراوانی توسعه 

یافته اســت. این امر، عمدتاً ناشـــی از نگرانی و 

توجّه فــــزاینده به یافتن عوامل بــــروز رکود 

کشـاورزي در جهان و راهکارهاي برونرفت از آن 

میباشد. بر اساس مقدمه ارایه شده در بخش بالا، 

کشــاورزي اقتصـــادي در گرو حاکمیت دانش 

اقتصـادي در این بخش است. استان کردستان با 

مســـاحت 29137 کیلومتر مربع، که قریب 10 

درصـــد آن را زمین هاي زراعی، باغی، جنگل و 

مرتع به خود اختصــــاص داده اند. استان با 10 

شهرستان، 32 شهر، 31 بخش، 86 دهســـتان، 

1887 آبادي و 1674 آبادي داراي سکنه داراي، 

122266 بهره دار (سیماي کشـــاورزي استان، 

1398) جمعیتـی بالغ بـر 1603011نفــر (71 

درصد شهري و 29 درصد روستایی) است (مرکز 

آمار ایران، 1395). بر اساس آخرین آمار سازمان 

جهاد کشـــاورزي استان در سال 1396 بیش از 

41054 میلیارد ریال برآورده شده اسـت. از این 

مقدار 16009 میلیارد ریال (39 درصـــــد) به 

بخش زراعــــی، 16009 میلیارد ریال (55/21 

درصد) به محصـــولات باغی و 16190 میلیارد 

ریال (43/39 درصد) به حوزه دام، طیور و آبزیان 

تعلق دارد. از مجموع 1217038 هکتار اراضــی 

کشاورزي سالانه 773161 هکتار به کشت انواع 

محصـولات زراعی، 49208 هکتار محصــولات 

باغی و 394669 هکتار آیش است. مســــاحت 

مراتع بالغ بر 1359800 هکتار و وسـعت جنگل 

هاي اسـتان بالغ بر 375542 هکتار اســت. کل 

تولیدات اســـــتان در ســـــال 1398 بالغ بر 

2873614 تن گزارش شــده اســـت. ســـهم 

محصــــولات تولید شده شامل  2086051 تن 

(6/72 درصــــد) زراعی، 400677 تن (94/13 

درصــد) باغی و 386886 تن (46/13 درصــد) 

تولیدات دامی اسـت. از مجموع اراضـی زراعی و 

باغی اســـــتان (142076 هکتار) فقط 67/11 

درصد آن را زمینهاي آبی و مابقی به صورت دیم 

است. سهم اشتغال بخش کشـــــاورزي در کل 

اشـتغال قریب 30 درصـد و قریب 25 درصـد از 

تولیدناخالص داخلی استان را به خود اختصـاص 

داده است.   بررسی آمارهاي تولیدات کشاورزي 

استان در کلیه ي زیربخشـه اي زراعی، باغی، دام 

و طیور و شیلات نشان میدهد، اقتصاد کشاورزي 

اســتان کردســتان به شــدت به رفتار طبیعت 

وابســته است. بیشــتر تولیدات استان در بخش 

زراعی به نزولات جوي وابســـــته بوده و برنامه 

پذیري این بخش را با مشــــکلات جدّي مواجه 

نموده است. در برخی از سال بیش از 36 درصـد 

تولیدات استان را فقط محصـــول گندم به خود 

اختصــاص میدهد. از آن جا که قریب 94 درصد 

کل سطح زیرکشــت گندم به صورت دیم است، 

آسیب پذیري اقتصــــــاد زارعان در این بخش 

موضوعی نمایان و نیازمند تامل اسـت. در بخش 

محصولات باغی نیز، به دلیل عدم امکان فرآوري، 

ناشـــی از پراکنده بودن تولیدات، کوچک بودن 

باغات، تعداد زیاد بهره برداران، مشــکلات عمده 

بازاررسانی محصولات زراعی، افزایش قابل توجه 

هزینه ي بســـــــته بندي، عدم وجود راهبران 

اقتصـادي مسـتقر در روستاها، سیسـتم واسطه 

گري نامطلوب، عدم درجهبندي، بســته بندي و 

نبود شناسنامه ي تولید و عدم توجه به اقتصــاد 

سلامت، مشــکلات فراوانی در مقابل آنان وجود 

دارد. بخش دام و طیوراستان نیز تابع سیاستهاي 

کلان کشوري با مشـکلات عمدهاي مواجه شده 

است. به طوري که نه مصـــــرف کنندگان و نه 

تولیدکنندگان این زیربخش از وضعیت مناسبی 

برخوردار نیســـتند. اگر چه تحت هیچ شرایطی 

نباید تلاشـــهاي صـــورت گرفته بر اي افزایش 

تولیدات بخش کشاورزي از سوي مدیران استانی 

و شهرستانی و کارشناسان متخصـــص و متعهد 

نادیده گرفته شــود ولی این واقعیت انکار ناپذیر 

هم باید بیان و به گفتمان عمومی در میان مـردم 

و مسئولین تبدیل شود که افزایش تولید فیزیکی 

یا مقداري به منزلهی افزایش بهـره وري و بهبود 

شرایط اقتصـادي بهره برداران نیسـت. بلکه بهره 

وري حاصل جمع کارایی و اثربخشـــی است. در 

غیر این صورت حتی افزایش تولید میتواند ضـرر 

ساز هم باشد. نمونه هاي ملموس آن در کشــور 

کم نیستند.  تولید بی برنامه محصولات جالیزي 

در مناطق مختلف کشـــور و استان طی سالهاي 

مختلف و با نوسان زمانی مثالهاي زنده و ملموس 

براي همه است. کشــاورزي همچون هر فعالیت 

دیگري قابل بـرنامه ریـزي و تا حدي زیادي قابل 

پیشــبینی است. اما مشـــروط بر این که دانش 

اقتصــــادي در کنار دانش فنی، به عنوان امري 

بیبدیل توسط سیاستگذاران کلان کشـــوري و 

اسـتانی پذیرفته شـود. بر خلاف برخی از قوانین 

حقوقی و دولتی قوانین اقتصــــــادي دستوري 

نیســتند؛ بلکه اثباتی و بر پایه شناخت محیطی 

است. برنامه کشاورزي کشـور نمیتواند به عنوان 

یک بســـته تکلیفی و از بالا به پایین ابلاغ گردد. 

بیشـــتر قوانین اقتصـــادي و به ویژه در بخش 

کشــاورزي استقرایی و از پایین به بالا است. این 

مفهوم همان مزیت نسـبی در اقتصــاد است که 

پایهی تجارت میان مردم، مناطق و در سطح بین 

المللی است. این قاعده در کل کشـور به طور عام 

و در استان کردستان به طور خاص نادیده گرفته 

شده اسـت. براي اثبات این ادعا چندین سـئوال 

طرح میشود و پاسخ و قضـاوت آن به خوانندگان 

واگذار میشــود. آیا با افزایش تعداد مرغداري در 

استان و حتی کشور، تولید این محصول به سمت 

اقتصـادي کردن فعالیت و رفاه مردم هدایت شد 

یا فقط مسّکنی مقطعی و به شدت وابســــته به 

درآمد ناشـــــی از فروش دارایی هاي ملّی یعنی 

نفت، بوده اســت؟ آیا توســـعه تولیدات طیور و 

زراعی موجب توسعه کشــــــاورزي گردید؟ آیا 

برنامه هاي توسعه کشـــاورزي طی شش برنامه 

5ســاله ي توســـعه موجب توســـعه در بخش 

کشـاورزي و افزایش چشـمگیر ارزش افزوده در 

این بخش و جذب سـرمایه در بخش و انباشــت 

سرمایه در آن بر اساس انتظارات برنامه اي، حتی 

در حد 40 درصـدي، شـده اسـت؟ ســئوالات از 

دسـت فراوان اسـت و براي جلوگیري از اطاله به 

خوانندگان و اهل فن واگذار میشــود. پاسخ این 

سئوالات هر چه که باشد، میتوان گفت که فایده 

و رفاه جامعه فقط از راه افزایش مقداري تولید به 

دسـت نمی آید و بر اســاس آمارهاي جهانی، در 

بیشتر کشـورها و زمان ها، فایده داراي چهار نوع 

شـامل فایده هاي مکانی (اســتفاده از آربیتراژ یا 

تولید و انتقال محصـــول از مکان داراي مزیت و 

فــروش در مکان هاي بدون مــزیت)، زمانـــی 

(تولیدات گلخانه اي، سـردخانه، انبارداري و...) ، 

شکلی (فرآوري محصــــولات) و مالکیتی است. 

درصدبندي این فایده ها و سهم آنان شاخصـــی 

براي وضعیت اقتصــادي در هر جامعه اي است. 

بررسی وضعیت این موضوع در استان کردسـتان 

نه فقط نامطلوب بلکه در جهت بهبود نیـز قــرار 

ندارد.  اگر چه ســـرمایه گذاریهاي در مریوان و 

برخی دیگر از شهرستانهاي دیگر استان صـورت 

گرفته است. این پیام واضحی دارد و آن این است 

که مادامی که قبل از شــروع ســـرمایه گذاري 

سئوالات اساسی قبل از تولید پاسـخ نگیرند، اگر 

چه سرعت کار و میزان بازدهی در آغاز محسوس 

باشد اما، عمر بازدهی و فعالیت بســـــیار کوتاه 

خواهد بود. بنابراین، سهم بالاي بخش کشاورزي 

در اشـتغال و تولیدناخالص اســتان نه فقط پیام 

مناسبی براي اقتصـاد استان و بخش کشـاورزي 

آن ندارد بلکه نشــــان از عدم توسعه این بخش 

دارد و عدم توسعه سایر بخشــهاي اقتصـــادي 

استان اعم از صـنعت و خدمات ناشـی از توسـعه 

نیافتگی این بخش است.  به نظر میرسـد، قبل از 

انجام هر نوع ســــــرمایه گذاري مالی در تولید 

کشـاورزي سرمایه گذاري در زمینه به کارگیري 

سرمایه هاي انسـانی موجود در این بخش، اعم از 

کارشــناســان بخش و جامعه هدف، یعنی خود 

کشاورزان، براي به حرکت درآوردن چرخ اقتصاد 

در این بخش با تاکید بر فاکتورهاي زیر است: 

5. تخصــــصــــگرایی در کلیه هاي حوزه هاي 

مدیریتی در استان. 

3. انجام مطالعات مناسب و مســــتمر در جهت 

تعریف الگوي مناسب تولید، حمل و نقل، جایابی 

مناســـــب فعالیت هاي مکمل تولید در جهت 

افزایش ارزش افزوده.

1. فراهم نمودن زمینه اسـتفاده از کارشـناسـان 

جوان بخش کشـــاورزي در روستا در پســــت 

دهیاري با تاکید بر دانش آموختگان اقتصـــاد و 

ترویج کشـاورزي آگاه به مســایل کشــاورزي و 

روستایی به صورت استقرار تمام وقت.

 2. استقبال کارشناسان کشــــاورزي در ایجاد و 

تعریف شـرکتهاي خدمات رسـان در حوزه هاي 

مختلف فنی و مارکتینگ.

 Agricultureکلمه به معناي کشاورزي از واژه 

هاي کهن لاتین بوده که بـر مفاهیمــی همچون 

خاك، کشت و مراقبت دلالت میکند. کشـاورزي 

در مفهوم وسیع کلمه، به کشـــــــــت و تولید 

محصولات گیاهی و دامی اطلاق میگردد. به طور 

Agricultureکلّــی، کلمه  را زمانـــی میتوان 
Farmingمترادف واژهـی  در نظـر گـرفت که، 
مـــراد ما از به کارگیـــري این لغت، تولید مواد 

غذایی، علوفه و مواد اوّلیّه ي ارگانیک صـــنعتی 

باشد.      درك صحیح واژه کشـاورزي به ما این 

امکان را میدهد، جنبه هاي اقتصـادي آن را نیز، 

مدّ نظر قرار دهیم. از سوي دیگر اقتصاد، دانشـی 

اســــت که در مورد به کارگیري منابع تولید به 

صـورت کارآ، در تولید کالاهاي گوناگون و توزیع 

آنها بـراي افـراد یک جامعه بحث میکند. حال با 

دانســتن مفاهیم کشــاورزي و اقتصـــاد، قادر 

خواهیم بود، اقتصـــاد کشـــاورزي، یک دانش 

اجتماعی کاربردي است که در خصـــوص نحوه 

بهره گیري انســـان از دانش فنّی و عوامل تولید 

کمیاب (نظیر زمین، نیروي کار، ســــــرمایه و 

مدیریت) جهت تولید وتوزیع غذا و پوشـــاك به 

منظور استفاده افراد مختلف جامعه در طیّ زمان 

بحث میکند. شاخه اقتصاد کشـاورزي همسـو با 

اقتصاد، در صدد یافتن علل و آثار به کارگیري 

اقتصاد کشاورزي و اقتصاد استان کردستان

هادي ضـــــیاءالدینی طراح، نقاش و 

مجسـمه ساز کردستانی در سال 1335 

در شهر سنندج به دنیا آمد. وي از همان 

دوران کودکی قبل از رفتن به دبســتان 

نقاشـی را آغاز کرد و بعد ازدوره ابتدایی 

اولین گام را در حرفه مجســـمه سازي 

برداشت. در سال 1356 وارد دانشـکده 

ي هنرهاي زیباي تهران شـــد و مبانی 

هنرهاي تجسمی را به صورت آکادمیک 

نزد اسـاتیدي بزرگ فرا گرفت. در حال 

حاضر 25 مجسمه میدانی ساخته که در 

کردسـتان ایران،کردسـتان عراق و در 

شـهرهاي دیگر ایران مانند اصـفهان و 

قزوین نصب شده است، مجسـمه اي که 

در کوه آبیدر ســــــنندج قرار دارد 

بزرگترین مجسـمه در ایران به شمار می 

آید و به زودي نیز در اسـتان خراســان 

رضوي مجسمه اي به ارتفاع شش متر، با 

عنوان گذر ســـیاوش در آتش که جزو 

اسـطور ها و داســتان هاي شــاهنامه 

فردوســی اســت، در محوطه آرامگاه 

فردوسی نصـــب خواهد شد. آنچه در 

ادامه می خوانید    گفت و گوي خبرنگار 

اقتصـــــاد کلان با “استاد هادي ضیاء 

الدینی” طراح، نقاش و مجســـمه ساز 

سنندجی می باشد.

براي خلق آثارهايتان از چه ســــبک 

هنري (دادائیسم، سورئالیسم، کوبیسم، 

رئالیســـم، کلاسیک و .. ) استفاده می 

کنید؟ 

از تمام سـبک ها، کمتر پیش می آید هنرمند 

هاي تجسـمی در تمام سبک ها فعال باشند و 

معمولا هرکدام ســبکی را انتخاب کرده و در 

آن چارچوب خودش را مشـغول می کند ما از 

نظر من انسان درون بسیار والایی دارد که می 

تواند از آن بهـره ببــرد به همین دلیل من به 

نســــبت موضوع و محتوایی که کار می کنم 

سبک کارم را هم تغییر می دهم.

از نگاه خــودتان کدام یک از آثاري که 

خلق کـرده اید خاص تـر و متفاوت تـر 

است؟ 

از دو لحاظ انتخاب بین آثار سخت اسـت، اول 

اینکه احسـاس تعلق خاطر بنده به همه آن ها 

و دیگري جنبه موضـوع و شـیوه کار اســت؛ 

برخی از کارها خیلی باهم متفاوت اند به طور 

مثال مجسـمه آزادي با مجســمه مســتوره 

اردلان دو عالم متفاوت از لحاظ موضــــــوع  

وتکنیک اند، اما مجســــمه آزادي بعد از 28 

سال که نصب 

در آثارهايتان تا چه حد سعی کرده اید 

که درد وغم جامعه را آشکار سازید؟ 

شده هنوز وقتی آن را می بینم احســــــاس 

رضـــایت دارم و با خود می گوییم اگر قرار بر 

ساخت دوباره آن باشـد بی شـک همان گونه 

آن را خواهم ساخت.

ببینید، 99 درصـــــد از کارهایم به گونه اي 

نیست که درد را نشان داده باشم بلکه درکنار 

درد و غم، امید، خوشــبینی و مقاومت وجود 

دارد بــراي مثال یکـــی از آثاري که در حال 

ساخت آن می باشم تصویري از عیسی مسیح 

(ع) است که به صلیب کشـــــیده شده و اثر 

دردناکی است اما من آن را طوري نشـان داده 

ام که حضرت مسـیح با تلاس بسـیار در برابر 

مرگ براي آزادي مقاومت می کند.

همســــرم بانو مهري یزدان جو به معناي 

واقعی پشـتیبان من است و هیچ زنی به اندازه 

همسـر من حامی من  در هنر و زندگی نبوده 

اســت و دلیل آن این اســت که زنی متفاوت 

است تشخیصی که در رابطه با هنر دارد باعث 

شد همه کار هاي من تحت نظر او تایید نهایی 

شود چرا که واقعا با دیدي باز به مســائل نگاه 

می کنند.

هرسـاله در سـالروز بمباران شـیمیایی 

حلبچه نمایشـــگاهی برگزار می کنید 

واین بسـیار پسـندیده است، دلیل این 

استمرار چیست؟

آینده هنر تجســــمی را در کردستان 

چگونه می بینید؟

کلام پایانی هادي ضیاءالدینی؟ 

ساخت این مجســـمه در مجموع یک سال و 

نیم طول کشید و جنس آن از ورق آهن است 

اما مجسمه هاي دیگر از بتن ساخته شده اند. 

این مجســــمه کار بســــیار عظیمی بود و 

بزرگترین مجســـــمه ایران است؛ به همین 

خاطر یک تیم در ساخت آن دخیل بوده اند و 

سرپرسـتی این تیم بر عهده آقاي مســعود 

صمیمی بود.

ســاخت آن چه مدت به طول انجامید و 

براي ساخت آن از چه موادي شده است؟

احسـاس درونی خودتان تا چه اندازه بر 

مجسـمه ها حاکم است و آن را به اثرتان 

منتقل می کنید؟

اساس هنر همین است، مگر می شود خانه اي 

بدون دیوار ساخته شود؟ بنیان و اسـاس هنر 

نیز احساسات است و در درجه اول بستگی به  

انسـان دارد که  بتواند این حس را پیدا کند و 

در درجه دوم بتواند این حس را منتقل کند و 

در اخرین درجه حس را به بیننده انتقال مـی 

دهد؛ همچنین به صداقت، عشــق و علاقه به 

مجسمه بستگی دارد و اثري که براي هنرمند 

خوشایند نباشد همان احساس ناخوشایند به 

اثر نیز منتقل می شود.

پدر ومادر هایی هســــــتند که نمی گذارند 

فرزندشان وارد رشـته هاي هنري شـوند ولی 

نمی دانند کسانی که اهل کار هنري هسـتند 

واقعا از زندگــی لذت مــی بــرند و این لذت 

موجب پیشرفت و موفقیت بیشتر خواهد شد. 

تمام کار هاي میدانی شـما سـفارشـی 

هسـتند یا خودتان هم پیشـنهادهایی 

مطرح میکنید؟

همان طور که در پایه مجســـمه نوشته شده 

اســت، با توافق خود ســـفارش دهنده بنیاد 

حفظ آثار و خودم ساخته شده اسـت و عنوان 

آن نماد ایثار و مقاومت مردم کردستان است. 

در ارتباط با مسـائلی که براي کردستان پیش 

آمده، کردستان توانســـــــت در مقابل آنها 

ایســـتادگی و مقاومت کند، نه تنها در جنگ 

ایران و عراق در بمباران ها و در  بســیاري از 

مسـائل دیگر نیز در طول تاریخ مقاومت هاي 

بسـیاري وجود داشته و مجموعه این مسـائل 

باعث شـــــــد نامش را نماد ایثار و مقاومت 

کردستان بگذاریم.

باید سفارشی باشد ولی دو مورد پیش آمد که 

خودم تحت شرایطی آنها را پیشـــنهاد دادم، 

اولی مجسـمه مســتوره اردلان و دیگري 

مجســـمه محمد اوراز بود، چون در میدان 

اوراز می خواســتند یک توت فرنگی بزرگ را 

قــرار دهند و من هم مخالفت کــردم، زیــرا 

شهرهاي دیگر که مجسـمه ساز ندارند چنین 

کارهایـــی مــــی کنند و من محمد اوراز را 

پیشــــنهاد دادم چون واقعا ارزش ساختن را 

داشت.

آیا تا به حال بعد از خلق اثري احسـاس 

پشیمانی کرده اید؟ 

مردم کردستان نسبت به این فاجعه عظیم بی 

توجه هســـتند، فاجعه اي که در عرض چند 

دقیقه پنج هزار انسان ازبین رفت و 182 هزار 

کُرد زنده به گور شد، نمایشـــــگاهی که من 

برگزار می کنم موضوع آن حلبچه نیست ولی 

هر ساله نمایشــــــگاه را در سالروز بمباران 

حلبچه برپا می کنم بـراي اینکه آن فاجعه در 

یادها باقی بماند.

هر مجموعه اي قاعده هایی از لحاظ موضـوع، 

ظاهر کار و محتوا و نیز استثناهایی اسـت و یا 

می توانیم بگوییم اصــل و فرع هایی دارد. آن 

چیزي که در هنر اصل نامیده می شود، بیشتر 

خودش را نمایان مـی کند و مخاطب را تحت 

تاثیر قرار می دهد؛ از چند کیلومتري شهر که 

مجسمه را نگاه کنید چه تاثیري بر بیننده می 

گذارد؟ ابوهت و حالتی از مجسمه را میبینید 

که همچون کوه ایسـتاده و مقاوم است و هیچ 

چیز نمیتواند به آن آســیب بزند. این اصــل 

مجسـمه است؛ ولی متاسفانه بعضـی افراد که 

بدبینی زیادي دارند اصل مجســمه را نادیده 

گـرفته و جنبه تاثیـر گذار آن را نمـی بینند، 

مسـئله این نیسـت کار هنري غمگین یا شاد 

باشد مسـئله این است که غم یا شادي در چه 

جهتی پیش می رود. هرفاجعه اي که بر ســر 

ملتی بیایید و اگر قرار باشـــــد تبدیل به اثر 

هنري شود ما باید آن را به صـورت پایکوبی و 

شادي نشـان دهیم؟! براي آنکه نشــان دهیم 

منطقه اي بمباران شـده شــادي کنیم؟! اگر 

هنرمندي چنین کاري کند اشــتباه اســت، 

اصل قضـیه این است که مجسـمه چه هیبتی 

دارد نه این که غمی درون آن اســــــت، در 

مجسـمه دو کودك در آغوش مردي هسـتند 

که نمادي از آن فاجعه است، یعنی مقاومت از 

طرفی نماد فاجعه و غم اسـت و از طرف دیگر 

نشـان دهنده ایســتادگی در برابر این فاجعه 

بزرگ. 

هدف از ساخت مجســـمه اي که در آبیدر 

نصب شده چیست و نماد چه چیزي است؟

نقد هایی همچون اینکه نمادي از مرگ و 

عجز است و ظاهري آشـفته و غمیگن بر 

فراز شهر دارد بر این مجســـمه وجود 

دارد، پاســخ شــما به این گونه نقد ها 

چیست؟

کارگاه هاي آموزشـی براي علاقه مندان 

به این هنر برگزار می کنید؟

کمتر کسی پیدا می شود به اندازه من شاگرد 

داشته باشد، در سال 1356 وقتی به دانشـگاه 

تهران رفتم، متوجه شدم آموزش هاي بسـیار 

خوبی می دهند در تعطیلات به کردستان می 

آمدم و بچه هارا جمع مـی کــردم، تدریس را 

شــروع و تا ســال 1370 ســـی نفر را راهی 

دانشـکده هاي هنر کردم. در آن زمان ورود به 

دانشـگاه ها بســیار سخت بود و اکنون نیز با 

نظم و ترتیب منطقی شـاگردان را تربیت می 

کنم یعنی مبتدي ها را به نزد شــاگردانم می 

فرستم تا پیشــــرفت کنند و وقتی حرفه اي 

شدند با خودم ارتباط برقرار می کنند.

ولـی نباید هنـر را بازي کودکانه اي در نظــر 

گرفت، همانطور که افرادي می خواهند جراح 

یا شیمیدان شوند باید بســــیار تلاش کنند، 

فردي هم که کارهنري انجام می دهد نیز باید 

همان گونه تلاش کند و هنر جاي انسان هاي 

تنبل نیست و اگر کسـی وارد رشته هنر شود، 

تلاش و زحمتی را متحمل نشــــود بی شک 

ضرر خواهد کرد.

در کردستان ریشـه این هنر بنیان نهاده شده 

اســـت و کمتر جایی پیدا می شــــود مانند 

کردســتان که اهل هنر و هنرجوهاي توانایی 

داشته باشـد، در کنار این مردم نیز اسـتقبال 

بسیار خوبی دارند .

امکان دارد بخاطر عوامل کاري نسـبت به کار 

دیگر ضـعیف تر باشـد ولی من کاري را نمی 

سازم که دچار پشـــیمانی شوم. اولـین 

مجســمه میدانی من مجســـمه چوپان بود 

اکنون هم از دیدن آن لذت مـی بــرم و بــی 

نهایت نسبت به مجسـمههاي شهرهاي دیگر 

خاص تر است و کمتر مجســـمه اي در ایران 

پیدا می شــــــــود که این گونه ارزش هاي 

تجسمی داشته باشد.

چه کسی حامی و مشوق شما در کارهاي 

هنري می باشد؟ 

هنر، بازي 
کودکانه نیست 

فرهنگ واژه اي که از خلقت آدم تا پایان روز 

زیسـت انسـانها بر روي کره خاکی همیشــه 

مورد مناقشــه خواهد بود مناقشـــه اي که 

انســـــان با خودش و با جامعه اي که درآن 

زندگـی مـی کند. فـرهنگ تنها یک حــرف 

نیست بلکه نشان دهنده انسانیت است نشان 

بلوغ فکري و عقلی یک اجتماع اســــت که 

بواسطه آن تمام مبانی پیشــرفت هاي دیگر 

یک جامعه و یک کشــور و یک منطقه بر آن 

بنا می گردد و همیشـه بسـیار کشــورهایی 

هستند که باتوجه به پیشـرفت ها و دستیابی 

به انواع دستاوردها در تمامی زمینه ها باز هم 

براي موجه نشــان دادن خود به فرهنگ نیاز 

پیدا می کنند چون خانه اي بدون داشـــتن 

یک پَی خوب نمی تواند مدت زیادي بـرقـرار 

بماند و قطعا در یک رویداد خشــــــــتها و 

آجرهاي آن فرو خواهد ریخت و فرهنگ این 

نقش پاي بســـت خانه را دارد پس باید این 

واژه کم حرف اما بســیار عمیق را بیشــتر از 

اینها محافظت کرد. باید آن را آراســـته کرد 

باید آن را پیراسته از وجود هر لوث و آلودگی 

کرد چون قرار است بناي یک کشـــور بر آن 

نهاده شود و اگر می بینید بعضی از کشـورها 

با وجود پیشـــرفت هایی که عرض کردم در 

حال استیصـــــال می مانند دلیل اصلی آن 

کمرنگ کردن فرهنگ اســـــت با تمام این 

تفاسیر باید ببینیم فرهنگ چیســـــت و یا 

کیســـــت؟ فرهنگ مجموعه اي از باورها و 

عقاید و قوانین و هنرها و آداب و رســوم یک 

اجتماع اســت و اگر جامعه اي در هر کدام از 

این موارد مشـکل پیدا کند بســان ماشینی 

میماند که یکـــی از قطعات آن دچار عیوب 

گشته و باید حتما درصدد برطرف نمودن آن 

باشـد و گرنه این ماشـین شــاید راه برود اما 

متاسـفانه هر لحظه و در هرجا ممکن اســت 

متوقف گردد و شـما را گرفتار نماید و این در 

مقیاس بزرگتر ممکن است یک کشـــــور و 

برنامه هاي آن را متوقف و یا دســـــتخوش 

تغییـرات عدیده اي نماید و مـردم و دولت را 

دچار ســردرگمی و اتلاف انرژیی گرداند که 

پیشـترها و قبل از رسیدن به این مرحله باید 

چاره اي اندیشیده می شد که متاسفانه با کم 

اهمیت جلوه دادن آن اثــرات آن امـــروزها 

نمایان می گردد.در کشـــــــور ما با وجود 

تاکیدهاي موکد رهبر انقلاب در مورد اشاعه 

درسـت فرهنگ و مواظبت کردن از آن مانند 

یک فرزند کوچک و همیشـه تر و خشـک آن 

جاي بسی تاسف است که هیچ کدام از ارکان 

این بخش بســـــــیار مهم را با دید دقیق و 

گذاشتن ذره بین بر روي نقاط قوت و تقویت 

آن و برطرف نمودن نقاط ضــعف آن که این 

نقاط ضعف بمانند لکه سیاه زخمیسـت که با 

بی توجهـی به آن لحظه به لحظه عمق زخم 

بیشــتر و درمان را سختر می نماید هر آنچه 

که امروز ما در جامعه شاهد آن هســـــتیم 

جوانانی رشد یافته اند البته درصد زیادي که 

اصــالت خود را نمی دانند و به فرهنگ خود 

نمی بالند براي ســرزمین و عمل و یاد آوري 

آداب و رسوم خود را کســـــر شان خود می 

دانند و از آن به نیکی و یا اصلا یاد نمی کنند 

براي زبان خود و آموزش و یادگیري زبان چه 

ملی و چه مادري خود اهتمام نمی ورزند هـر 

آنچه که یونسـکو هم جامعه و قوم و ملتی که 

به زبانی که با آن صـحبت می کند آشــنایی 

نگارشی و قواعدي نداشته باشد آن قوم دیگر 

وجود نخواهد داشـت. زمانی اصــالت معنی 

پیدا می کند که فرهنگی که نسل به نسـل و 

دوران به دوران به تو به امانت رسیده باید در 

حفظ و اعتلاي آن کوشــا باشــید باید آن را 

پرورده تر کنید به آن پر و بال بیشــــــتري 

بدهید و آن را مانند یک خورشید تابان بسیار 

زیبایی بر آسمان سـایر فرهنگ ها بتابانید تا 

قوم و ملت تو در میان سایر کشــورها و ملت 

ها و اقوام دیگر ســر آمد گردد تا تو مقبولیت 

اجتماعی بیشتري بیابی تا یک جاده ابریشـم 

جدید فرهنگی براي خود باز کنی و فرهنگت 

را ترانســـــفر کنی به اجتماعات دیگر تا تو 

جهانـی گـردي و راحتــر بتوانــی در جهان 

پیرامونت زندگی کنی باید باورهاي مقبول و 

هنرهاي مطبوع و آدابها و رســـومت را رواج 

دهی تا همگان بدانند که در تاریخ و شـــکل 

گیري فرهنگ این کره خاکی تو و قوم و ملت 

و کشـور تو هم نقش بسـزایی داشته اند و تو 

می توانی با افتخار از خودت و اصــــــالت و 

فــــرهنگ کلام بــــر زبان بیاوري و نقش 

پیشـینیان و زمان حال و آیندگان نیز همین 

روند را در کتب تاریخـی ثبت و ظبط نمایند 

تا این رسالت بزرگ که بر شـانه هاي ما نهاده 

میشــود بدرستی تحویل نســل بعد بدهیم 

.متاســــــفانه عرض کردم کوتاهی ها و کم 

توجهی هایی باعث شــــده که مردم اکنون 

جامعه به فرهنگ واصالت خود واقف نباشند 

و هـر از گاهـی در نـزاعاهاي لفظــی و یا در 

نوشــتارهاي خود یاد این واژگان می افتند و 

اگر آنها را دایره امتحان گرد آوریم متاسـفانه 

نه از ســــرگذشــــت و نه از بزرگان و نه از 

دستاوردها و نه از باورها و عقاید خود بیشـتر 

از بیش آن را نمی دانند و اگر بعضــــــی از 

هنرمندان که با توجه به سختی معیشتشـان 

باز هم به عشـق فرهنگ و به عشـق هنر خود 

این نفســـهاي به شماره افتاده را هنوز زنده 

نگه داشــته اند.اصـــالت و فرهنگ ژنتیکی 

نیســــت که نگران از دست رفتنش نباشیم 

اصالت و فرهنگ از نسلی به نسلی دیگر قابل 

انتقال اسـت و اگر در این انتقال این فرهنگ 

دچار تغییـر و تحولات مثبت گـردد که جاي 

بســی شعف دارد و اگر دچار تغییرات منفی 

گردد که متاسفانه باید نســــــل بعدي که 

امانتدار این فرهنگ است را باید نسلی بسیار 

باهوش و عاشق قوم و ملت خود تصـور کنیم 

که ناخالصـــی ها را بزداید و گرنه دیگر هیچ 

باقی نمی ماند و نســـــل هاي آینده یا باید 

فـرهنگــی کمــرنگ را تجــربه کنند و یا با 

فرهنگی که آمیخته با فرهنگی دیگر شـده و 

به آنها تحویل داده شده زندگی کنند و قطعا 

به سوي فرهنگ غالب کشــیده خواهند شد 

همانطور که اکنون شاهد آن هســــتیم که 

خیلی از باورها و الگوها ي نامناســــب جاي 

خیلی از الگوهاي متجلی در تمامی زمینه ها 

را گرفته اند ایرانی با این وســــعت و زیبایی 

نباید دچار تغییرات گـردد نباید مورد هجوم 

فرهنگی کشورهاي دیگر  قرار گیرد چون ما 

خودمان ناشر فرهنگ هستیم پس مسـولان 

کمی نه زیادي باید وســـواس به خرج دهند 

اگر کشورشان برایشان مهم است.

ته مانده هاي 
فرهنگ و اصالت 

 پویا محمدي - یادداشت  

حامد قادرزاده - یادداشت       
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 جاي بســـی سوال است: 

کســـــانی که در دوران 

همگـرایـی با دولت وقت و 

قــرار گیـــري در جناح 

سیاسی حاکم، در مناصـب 

وکالت و مســـــوولیت، 

کمترین عملکرد قابل دفاع 

را از خود نشـان نداده اند، 

در دولت جدید که اساسا از 

طیف فکري ایشان نیست، 

در انتظار نمایش کدام توان 

نداشته اند؟ 

 تهدید حضور مجدد برخی 

چهــــــره هاي کم توان 

کردستان که بعضـا فراتر از 

ناتوانی مدیریتی در دوران 

مسوولیت به عنوان نماینده 

و مدیر، نامشــان در جمع 

نجومی بگیران کشــور نیز 

ثبت شـده اسـت، جداي از 

تهدید تلخ تکرار گذشـته، 

می تواند به سـرعت اعتماد 

ایجاد شـــــده به دولت 

سیزدهم و اسـتاندار جدید 

در کردستان را هدف بگیرد 

و یک فرصــت تاریخی در 

اســــتفاده و همگرایی از 

ظرفیت هاي فرآموش شده 

کردستان را هدر بدهد.

قــریب 4 ماه از آغاز دولت 

ســـیزدهم می گذرد، این 

روزها انتصـــاب همکاران 

استاندار کردستان تیتر اول 

توجه مردم و سـیاسـیونی 

است که سالها پشـــت در 

هاي بسته محافل انحصاري 

تصــمیم گیري استان، در 

انــتظار بوده اند. جداي از 

انتظارات ایجاد شـــده در 

کردســتان در راســتاي 

اســـــتفاده از نیرو هاي 

توانمند بومــی در چینش 

همکاران اسـتاندار جدید، 

آنچه در این ایام همچــون 

یک تهـدیـد جـدي محل 

توجه اســت “تلاش، لابی 

گري و اصــــــرار برخی 

نمایندگان و مدیـــــران 

پیشین براي حضور و جلب 

اعتماد اســــتاندار دولت 

سیزدهم، جهت قرار گیري 

در تیم کاري ایشـان است” 

کسـانی که بعضــا شرایط 

کنونی اسـتان به صــورت 

مســـــتقیم نتیجه نحوه 

عملکرد آنها است.

تهدید موفقیت لابـــــی 

نجومـــی بگیـــران در 

کردستانی که از آب شـرب 

تا بیکاري و ضـعف شـدید 

زیرسـاخت هاي توسـعه و 

کولبري، کمرش را خم کرده 

اســت به منزله شــلیک 

مســـتقیم به شقیقه امید 

ایجاد شـــــده به دولت 

سـیزدهم اســت، “امیدي 

شـــکننده” که این روز ها 

بزرگترین ســــــرمایه 

کردستان به حســـــاب        

می آید.

امروز تهدید حضـور مجدد 

برخی چهـره هاي کم توان 

کردستان که بعضـا فراتر از 

ناتوانی مدیریتی در دوران 

مسوولیت به عنوان نماینده 

و مدیر، نامشــان در جمع 

نجومی بگیران کشــور نیز 

ثبت شـده اسـت، جداي از 

تهدید تلخ تکرار گذشـته، 

می تواند به سـرعت اعتماد 

ایجاد شـــــده به دولت 

سیزدهم و اسـتاندار جدید 

در کردستان را هدف بگیرد 

و یک فرصــت تاریخی در 

اســــتفاده و همگرایی از 

ظرفیت هاي فرآموش شده 

کردستان را هدر بدهد.

 جاي بسی سوال است: 

کسانی که در دوران همگرایی با دولت وقت و قرار گیري در جناح سیاسی حاکم، در مناصب وکالت 

و مسوولیت، کمترین عملکرد قابل دفاع را از خود نشان نداده اند، در دولت جدید که اساسا از طیف 

فکري ایشان نیست، در انتظار نمایش کدام توان نداشته اند؟

یکی از مؤلف ههاي اصلی رشد اقتصادي، 

ســـــرمای هگذاري اســـــت؛ افزایش 

سرمای هگذاري به ارتقاي رقاب تپذیري و 

بهر هوري و رشد صادرات کمک م یکند 

اما چشـــم سرمای هگذار، به آینده و افق 

بلندمدت اســت و ســـرمای هگذاري در 

بســــتري اتفاق م یافتد که زمین ههاي 

مختلف قانونی، اقتصـادي، سیاسی و ... 

در آن فراهم باشد.

مـرکـز پـژوه شهاي مجلس تاز هتـرین 

گزارش پایش امنیت سـرمای هگذاري در 

کشور را به تفکیک استا نها و حوز ههاي 

 ـهاي  کاري منتشر کرد؛ گزارشی مقایس

در حوزه ســرمای هگذاري ســال 99 در 

کشــور که شاهدي بر وضعیت اس فبار 

کردسـتان اسـت؛ نگاهی اجمالی به این 

گزارش و مقایسـه آن با گزارش مشـابه 

سال 98 نشــــــــان م یدهد وضعیت 

کردســتان در 4 نماگر از 7 نماگر مورد 

پیمایش، «بدتر» شده است.

نگاهی به تاز هترین گزارش مـرکـز 

پـژوه شهاي مجلس درباره پایش 

امنیت سرمای هگذاري در کشـــو ر

مرکز پژوه شهاي مجلس، در بخشی از 

تاز هتــــرین گـــــزارش پایش امنیت 

سـرمای هگذاري به تفکیک اســتا نها و 

حوز ههاي کاري، داد ههایی تأس فبار در 

مورد کردستان ارائه کرده است؛ تحلیل 

تمام آنچه در گزارش درباره اســـــتان 

آمده، خارج از حوصـله این مقال اسـت 

 ـه این گزارش با گزار شهاي  اما، مقایسـ

بعدي مـرکـز پــژوه شها در این حوزه 

نشـــــان خواهد داد کاربدستان دولت 

جدید، همان راه عصـر ب ی”تدبیر”ي در 

کردســتان را ادامه م یدهند یا با تغییر 

رویکردها، اسـتان را از وضـعیت حاضـر 

نجات خواهند داد. 

در جدول شـــــــماره 3 گزارش مرکز 

پــــــژوه شهاي مجلس، «رتب هبندي 

اســتا نها از نظر شــاخص ملی امنیت 

سرمای هگذاري در سال 99» منتشــــر 

شـده که کردســتان در جایگاه 25 

جدول یادشـــده قرار دارد و این 

یعنی متأسفانه تنها 6 استان کشور 

در این حوزه وضــــعیتی بدتر از 

کردستان دارند! گزارش به صــراحت 

اعلام م یکند که وضعیت کردسـتان در 

شـاخص ملی امنیت سـرمای هگذاري در 

سال 99 نسبت به سال 98 «بدتر» شده 

اســــت. در بخش 4 گزارش هم، نتایج 

پژوهش انجام شده بر اساس نماگرهاي 

هف تگانه امنیت ســـرمای هگذاري ارائه 

شـده اسـت؛ 7 نماگر یادشـده شــامل 

«عملکرد دولت»، «ثبات اقتصـــــــاد 

کلان»، «شـفافیت و ســلامت اداري»، 

«تعریف و تضــــمین حقوق مالکیت»، 

«فرهنگ وفاي به عهد و صـــــداقت و 

درســتی»، «ثبات و پی شبینی پذیري 

مقـــررات و روی ههاي اجـــرایـــی» و 

«مصــــونیت جان و مال شهروندان از 

تعرض» هسـتند که وضعیت کردستان 

در 4 نماگر از 7 نماگر مورد اشـــاره، در 

مقایســه با سال 98 «بدتر» شده است. 

اینکه در بین استا نهاي کشــــــور در 

«نماگر عملکرد دولت» در سال 99 تنها 

دو اسـتان وضـعیتی بدتر از کردسـتان 

دارند موضوعی است که نباید به آسـانی 

از کنار آن گذشـــت؛ البته تجربه ثابت 

کرده این گزار ش و ســـایر گزار شهاي 

مرتبط با حوزه اقتصــــادي و نیز حوزه 

نظارتی در استان، در دولت سابق چنان 

که باید نتوانســـــته تأثیر ملموسی در 

اصلاح عملکردها در کردسـتان داشـته 

باشد اما هنوز زود است که بتوان درباره 

تأثیر و صد البته اعتناي اسـتاندار جدید 

و تیم اقتصـــــــادي وي به این دست 

گزار شها، قضاوت کرد.

از اسـتاندار تا همه مدیران اســتان باید 

خودشـــان را تدارك کننده زمین ههاي 

سرمای هگذاري و توسعه اقتصادي استان 

بدانند؛ هرکس به هر دلیلـی که بخواهد 

مانعی در مســـیر این توسعه باشد باید 

کنار برود... ما تســــــهیل زمین ههاي 

سرمای هگذاري و اسـتقبال هم هجانبه از 

کســــانی که قدم در مســـــیر تولید 

م یگذارند را وظیفه م یدانیم».

«اســماعیل زارع یکوشـــا» در یکی از 

نخســتین اظهارنظرهاي خود در حوزه 

اقتصـادي و سرمای هگذاري که در برنامه 

ی کطرفه «رویداد» ســــــیماي مرکز 

کردســـتان پخش شـــد چنین گفت: 

«جه تگیري ما در حوزه سرمای هگذاري 

و در عرصه اقتصاد این است که نگاه باید 

تغییر کند... 

انتشـــار برخی داد ههاي گزارش مرکز 

پـژوه شهاي مجلس در این مقال چند 

نتیجه مشخص دارد؛ 

الف) این گزارش برگی دیگـر از کارنامه 

ضعیف دولت سابق در کردسـتان اسـت 

که مشــــــــــت کاربدستان ناتوان و 

مســئولی تناپذیر آن دولت در استان را 

بیش از پیش براي مردم باز م یکند 

با اســـــتناد به آنچه در گزارش آمده، 

ب یانگیزه بودن ســــرمای هگذاران براي 

فعالیت در کردستان امري طبیعی بوده 

و نتیجه این وضـعیت هم آن اســت که 

اهداف اصلی اقتصــاد کلان، یعنی رشد 

اقتصـادي و اشتغال هم به میزان تعیین 

شــده در قوانین برنامه توســعه محقق 

نخواهد شد.
ج) و سرانجام اینکه استاندار کردسـتان 

و تیم اقتصــادي وي بدانند که کارنامه 

عملکرد آنها هم در قالب گزار شهایی با 

مستندات غیرقابل انکار منتشر م یشود 

و آن زمان اســــــــت که مردم درباره 

وعد ههایی که به آنها داده شــــــده به 

قضاوت خواهند نشست.

ب) این گـزارش و نظایـر آن به خوبــی 

نشــــــــان م یدهد نمایندگان مردم 

کردستان در مجلس یازدهم در چه حد 

و انداز هاي به وظایف نظارتـی خود عمل 

کرد هاند و قصـــور آنها در انجام وظایف 

نظارتی در رقم خوردن وضـــــع فعلی 

استان چه اندازه پررنگ است 

وي در رابطه با اســـتقرار شــــرکت 

انبارهاي عمومی و خدمات گمـرکـی 

تهران در گمرك باشـــــماق، اذعان 

داشت: انبار هاي عمومی طی 10سال 

گذشـته در مرز اسـتقرار یافته اند و با 

توجه وظایف شـــــاخص انبارداري، 

تخلیه بارگیري و حراســت انبارداري 

که بر عهده دارند متاســـفانه عملکرد 

مناسبی نداشته اند.

مرز باشـماق مریوان واقع در اســتان 

کردســتان به عنوان مرز رســمی در 

سال 1385 شناخته شـد و در اسـفند 

ماه سـال 1389 مورد بهربرداري قرار 

گـرفت؛ اکنون از آن به عنوان یکـی از 

مهمتـرین گذرگاه هاي تـرانـزیتـی 

کشــور نام می برند. با توجه به اینکه 

این گذرگاه یک مـرز بین المللــی به 

شمار می رود براي کاهش مشــکلات 

موجود در آن، ســـــال 1397 طرح 

ســاماندهی مرز باشــماق مریوان به 

تصویب دولت رسید.

قاســمی پور با اشــاره به اینکه طرح 

جامع ســـاماندهی مرز باشـــماق به 

درسال 1397 تصـویب شد و در سال 

1399 گلنک آن در زمینـــــــی به 

مســاحت 25 هکتار به زمین زده شد 

افزود: مدت زمان اجرایـی این پـروژه  

26 ماهه اعلام شــــد اما تا به امروز با 

گذشــت 8ماه از زمان کلنگ زنی آن 

هیچگونه پیشـــرفتی نداشته و پروژه 

تعطیل اســـــت. وي دلیل تاخیر در 

اجراي طرح ساماندهی مرز باشماق را 

عدم انتقال ســــند و نبود هماهنگی 

هاي لازم براي اجرایی آن اعلام کرد

قاســــــــمی پور با بیان اینکه طرح 

ساماندهی به منظور نظم بخشیدن به 

مرز باشـماق اجرا خواهد شــد، اظهار 

داشت: بر اساس این طرح مسـیرهایی 

جدا براي حمل و نقل در نظر گرفته و 

تــرددها در قالب 3 خط تــرانــزیت، 

صادرات و مســـافربري انجام خواهد 

شـد. به گفته قاســمی پور از مزایاي 

اجراي طرح ساماندهی مرز باشـماق 

می توان به روان شـدن تردد در این 

محدوده و انجام عملیات گمرکـی در 

وي با اشــــاره به اینکه 300 میلیارد مدت زمان کوتاه تر اشاره کرد. 

تومان اعتبار بــراي اجــراي طـــرح 

ساماندهی مرزباشـماق در نظر گرفته 

شــــده اســــت گفت: اجراي طرح 

ساماندهی و رفع مشــــکلات مرز 

باشماق مریوان از مطالبات اصـلی ما 

می باشد و باید دولت به صورت جدي  

پیگیر و به موضوع ورود پیدا کند.

وي اذعان کرد: طی جلســـه اي که با 

مدیران انبارهاي عمومی داشــــتیم 

مقرر شــد تیمی از تهران در شــعبه 

باشــــماق به منظور ارائه خدمات به 

تجار، آموزش نیـروهاي بومــی و رفع 

مشـکلات مرز باشماق حضـور داشته 

باشند.

براي کسب اطلاع بیشـتر گفتگویی با 

شــیوا قاســمی پور نماینده مردم 

مریوان و سروآباد در مجلس شوراي 

اسـلامی داشـتیم که در این رابطه به 

خبرنگار اقتصــاد کلانگفت: مرز بین 

المللی باشــماق یکی از ظرفیت هاي 

مناسب براي توسعه استان می باشد و 

این پتانســـــیل می تواند به شاهراه 

اقتصادي براي کشور تبدیل شود.

قاســــمی پور افزود: اخذ هزینه هاي 

نامتعارف در مرزها از ســوي انبارهاي 

عمومـی به یک چالش در مـرز تبدیل 

شــده اســـت و در قبال دریافت این 

هزینه ها هیچگونه خدمتـی به مـردم 

ارائه نمی شود.

نماینده مردم مریوان و سروآباد گفت: 

طبق شــرح وظایف انبارهاي عمومی 

رویه هاي مربوط به انبارداري، تخلیه، 

بارگیري در سقف هاي مســــــقف، 

بارانداز پیاده شـده و اقدامات عمرانی 

انجام می شــود و طبق گفته آنها تا به 

امــروز یک میلیارد تومان بابت انجام 

امور هزینه شـــده که درآمد آن 400 

میلیون تومان بوده است. 

وضعیت کردستان از 

نظر شاخص ملی 

امنیت سرمای هگذاري 

در سال 99 «بدتر» از 

سال 98 اعلام شد

سقوط 18 پل هاي 

جایگاه کردستان 

در بین استا نهاي کشور 

در نماگر «عملکرد دولت»

فرید کریمی - یادداشت       

ساماندهی مرزبین المللی باشماق مریوان در حد کلنگ زنی باقی ماند

گفتگو زوزان نقشبندي

نقش هنر در تقویت روح انسان

   جامعه متشــــکل از افراد است و تاثیرات 

فردي به وضوح خودشان را در جامعه نشـان 

خواهند داد به گونه اي که توجه به یک نفــر 

کمتر از توجه به کل جامعه اي که فرد در آن 

زندگی مـی کند را ندارد. با توجه به مـراحل 

تاثیرگذاري هنر بر روح و روان انســــــانی 

آخرین مرحله رهایی است که انسـان از خود 

طبیعتی که ساکن در آن است رها شده و در 

نتیجه به قدرت والاي روحی می رســـد که 

حاصـــل این مرحله تاثیرگذاري هنرمند بر 

طبیعت اســـت. هنرمند با خلق اثار در واقع  

امالی که در روح او نهفته اســـت را ابراز می 

کند واگر این فرد داراي ناراحتی باشـــد می 

توان از اثار او به بیـنش ونکات آزرده دهـنده 

در روحیه وي پی برد.
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